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Wiadomości z kraju

267-971-5807267-971-5807

NAPRAWA KOMPUTEROW:NAPRAWA KOMPUTEROW:
Desktop, Laptop and SerwerDesktop, Laptop and Serwer

Projektowanie, Montowanie i Konfiguracja Projektowanie, Montowanie i Konfiguracja 
Office and home networkOffice and home network

 Bezplatna diagnostyka Bezplatna diagnostyka
 Parental control service Parental control service
  Wykonywanie  komputera na zamowienieWykonywanie  komputera na zamowienie
 Usuwanie wirusow Usuwanie wirusow
 Odtworzanie   informacji Odtworzanie   informacji

1916 Welsh Rd. Unit 3
Philadelphia, PA 19115

215-969-4985     215-728-6040215-969-4985     215-728-6040
Nasze Uslugi i Serwisy:

- Paczki  morskie i lotnicze do Ukrainy i innych krajow. 
  11-ta paczka bezplatna
- bezplatny odbior z domu
- Transfery pieniezne do Europy Srodkowej  
  i Wschodniej od $4.50
- Przesylka samochodow osobowych i transportowych 
- Karty telefoniczne, elektroniczne slowniki i upominki
- Lotnicze przesylki do 7-miu dni
- Duzy wybor CD
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Интервью с адвокатом Юрием Биргом

Известный американский адвокат Юрий Бирг, имеющий более чем 30-летний 
опыта работы в качестве лицензированного адвоката, учредитель фирмы 
BIRG LAW, офисы которой расположены в Чикаго, Майами, Далласе и теперь 
в Филадельфии. 

В чем же заключается Методика Бирга?
Например, в кулинарии есть свои рецепты, своя методика – результаты могут 

быть очень разными. То же самое в спорте – у каждого спортсмена своя тактика 
и своя методика. Так же и у моей фирмы – BIRG LAW.

Приведите, пожалуйста, конкретные примеры того, как применяется 
Методика Бирга?

Давайте начнем с того, что есть свой язык, свои способы восприятия информации, 
которыми пользуются судьи, прокуроры и другие сотрудники судебной системы. Это 
значит, что нужные для дела сведения должны быть предоставлены им на том языке и 
в том виде, в котором удобно ими пользоваться. И моя методика это позволяет делать. 

Возьмем для примера дело по политическому убежищу. Судья должен сравнить дело 
моего клиента с условиями в стране, из которой он бежал. Многие адвокаты просто 
берут официальный документ об условиях в стране, изданный Госдепартаментом, и 
прикладывают его к делу. И тем самым заставляют судью работать – сравнивать факты 
по делу и документ об условиях в стране. Некоторые адвокаты продвигаются дальше 
и подчеркивают в этом документы факты, имеющие связь с делом клиента. И тогда 
судье легче разобраться. Что делаю я? Я выписываю из официального документа об 
условиях в стране тот аргумент, который подкрепляет дело моего клиента, и показываю 
те факты из ситуации клиента, которые подпадают под этот аргумент. То есть я делаю 
работу, которой судья уже может воспользоваться для принятия своего решения.

А во время суда используете какие-то ваши «фирменные» секреты?
Давайте начнем с подготовки к суду. В соответствии с моей методикой мы, во-первых, 

тщательно клиента готовим к суду, причем неоднократно. Во-вторых, мы используем 
право адвоката первым задавать вопросы человеку, чье дело решается в суде. И у 
нас есть стратегия – задать не только те вопросы, ответы на которые однозначно 
работают «в плюс», но и самые сложные вопросы «на засыпку», которые обычно 
задает прокурор. Например, о том, почему человек не попросил убежище в какой-то 
третьей стране, почему он не пошел жаловаться в какие-то другие правоохранительные 
органы и т.д. Мы не даем прокурору дойти до этих вопросов, задавая их сами. Ну и 
естественно, предварительно основательно готовим клиента отвечать на них.

Да, выигрышная стратегия... Еще есть секреты успеха?
Например, приглашение эксперт-свидетелей. Ко мне часто приходят люди, чьи 

адвокаты пытались использовать психологическое состояние клиента. Смотрю дело, 
вижу заключение психолога, в котором написано, что у моего клиента – депрессия. 
Нигде в законе нет упоминания депрессии. Там есть четкий стандарт – объективный 
страх. Поэтому вопрос, который я задаю психологу: «Есть ли у моего клиента страх?».

Таким образом, привлечение квалифицированных эксперт-свидетелей, а главное – 
формулирование правильных вопросов для них – это еще один элемент Методики 
Бирга. И это не только психологи. Мы часто приглашаем политологов – профессоров 
университетов или журналистов, которые разбираются в условиях какой-то 
определенной страны, будь это Кыргызстан, Казахстан, Россия, Таджикистан, 
Узбекистан или Украина... Предоставление мнения независимого эксперта, 
изложенное на бланке известного университета, в котором написано, что да, 
условия, описанные заявителем, совпадают с условиями в стране –помогает делу. 
Прокурор, если это обычное негромкое дело, как правило, не будет тратить время, 
чтобы искать другого свидетеля, который бы попытался опровергнуть это мнение.

Знаю, что многие люди очень давно подали на убежище и до сих пор 
ждут интервью. Для этих людей у вас есть, пользуясь вашей аналогией 
с классным поваром, рецепт?

У нас есть программа для тех, кто подал на убежище в USCIS много лет назад и 
ждет интервью. Таким людям мы помогаем подать в суд на USCIS и на министерство 
юстиции и просим, чтобы суд вмешался и заставил ускорить интервью. В нашей 
компании BIRG LAW есть сотрудник, который отвечает за это направление, мы уже 
выиграли немало дел – в среднем мы можем добиться назначения интервью в срок 
от 3 до 5 месяцев.

Мы пока в основном говорили о политическом убежище. Но ваша компания 
занимается и другими иммиграционными вопросами?

Мы занимаемся делами по бизнес-иммиграции по всем Соединенным Штатам. 
Инвестиционные визы Е-2 – сейчас актуальная тема, рабочие сертификаты 
(визыEB-2 и EB-3) – довольно доступный метод получения гринкарты для тех, кто 
уже находится в США. В целом, наша фирма BIRG LAW занимается всем спектром 
иммиграционных вопросов, включая воссоединение семьи, U-визы – это виза для 
жертв криминала, WAVA - виза для жертв абьюза, программой U4U для граждан 
Украины, апелляционным правом и т.д.

Спасибо за ваши ответы. Давайте в заключение пригласим читателей 
на семинар

С удовольствием. Если вас интересуют те или иные вопросы, связанные с 
иммиграционным правом, приходите к нам на семинар «Успешная иммиграция по 
Методике Бирга», который состоится в Филадельфии 2 марта с 4 до 6 часов в 
отеле Four Points by Sheraton Philadelphia, Northeast, 9461 Roosevelt 
Boulevard,. Philadelphia, PA, 19114

Для регистрации необходимо позвонить по телефону 267-623-0243. 

Беседовала Татьяна Шинкарев

УСПЕШНАЯ ИММИГРАЦИЯ ПО МЕТОДИКЕ БИРГА
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OGŁOSZENIAOGŁOSZENIA

ZAKLAD SAMOCHODOWY 
ZARTUDNI MECHANIKA Z PODSTAWOWA ZNAJOMOSCIA ZAWODU.

ZAPEWNIA NARZEDZIA I WYSOKIE ZAROBKI.
BODY SHOP POSZUKUJE: MECHANIKA, MALARZA I POMOCNIKA

WYNAGRODZENIE W ZALEZNOSCI OD KWALIFIKACJI
Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 

Vitalij 267-980-6045


DOBRZE ROZWIJAJĄCA SIE FIRMA 
Spożywcza z siedziba w Bensalem  
PILNIE POTRZEBUJE PRACOWNIKÓW 

do sprzątania a także do  konserwacji urządzeń.
Elastyczne godziny pracy. Wymagana minimalna znajomość jezyka 

angielskiego i uregulowany status prawny.
Dobre warunki płacy. Możliwość awansu.
Kontakt telefoniczny: 267-342-0659

PILNIE POSZUKIWANI PRACOWNICY  
NA STANOWISKA:

••  SprzedawcySprzedawcy
••  KasjeraKasjera
••  Pracownika do pracy  Pracownika do pracy  

w kuchniw kuchni
• •  Pracownika  Pracownika  

do wykonywania  do wykonywania  
innych czynnosci w sklepieinnych czynnosci w sklepie

Zostan czlonkiem naszego zespoluZostan czlonkiem naszego zespolu
Tel: 718-412-3400 EXT.1529

email: HR@NetCostMarket.com
Mozna rowniez wypelnic ankiete  

w naszym sklepie.
Wymagane pozwolenie na prace w USA

KUPON REKLAMA OGŁOSZENIE FORM 
Wypełnij kupon i wyślij na nasz adres:  
PO Box 579, Warrington, PA 18976, 

prześlij faksem: 267-684-6338 
Opublikuj ogłoszenie w sekcji "Classified"

Twój tekst:   ___________________________________________________________
______________________________________________________________________
______________________________________________________________________

_______________________________________________________
___________________    Data _____________________________

__________ 1 tydzień    _________ 2 tygodnie    ___________ Miesiąc

Płatność: ________Czek _______Money Order_____ Karta Kredytowa 
Card #____________________________ data ważności_____________

Imię, nazwisko na karcie _______________________________________Adres: ____
_________________________________________________

Miasto_____________________________ Stan________ Kod_________
Tel. #________________________________________________________

 ZADZWOŃ: 267-971-5765
Podaj tekst reklamy i użyj karty debetowej / kredytowej.

 Wytnij FORMULARZ KLASYFIKACJI
Załącz do niego czek lub Pieniądze w gazetach firmowych i rynkowych  

i przesłać do redakcji:
PO Box 579, Warrington, PA 18976

OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:


FIRMA TRANSPORTOWA POSZUKUJE 

KIEROWCOW Z CDL KLASA A.
Praca na StepDeck i Flatbed

Zarobki przewyzszaja srednie place
Regionalne i dalekie trasy.

Wymagany minimum 2 letni staz pracy.
Telefony kontaktowe:

(516) 410-7261, (609) 892-5004


POSZUKUJEMY PRACOWNIKA  
NA STANOWISKO: 

HVAC Refrigeration Technician oraz 
Pomocnika

Dobre warunki pracy i placy.
Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 

215-535-8100


CLERK BUSINESS ADMINISTRATOR 
PILNIE POSZUKIWANY NA STALY ETAT.
Wymagana znajomosc jezyka angielskiego oraz 

komputera.
Firma znajduje sie w Warminster PA

Dobre warunki pracy i placy. Swieta i dni wolne 
oplacane.

TEL: 215-962-1539


LET'S MOVE
PRZEPROWADZKI:  

DOMU, APPARTMENTU ALBO BIURA
DOWOLNE MIEJSCE W STANACH ZJEDNO-

CZONYCH AMERYKI.
POSIADAMY LICENCJE I UBEZPIECZENIE.

USUWAMY DOWOLNY GRUZ.
Edik:   215-824-7197       
           267-991-0244       
           267-836-2445


JUNKYARD W SOUTH JERSEY 
POSZUKUJE PRACOWNIKOW 

Z DOSWIADCZENIEM  DO 
ROZBIORKI SAMOCHODOW.

Mile widziane posiadanie wlasnych narzedzi.
Wynagrodzenie $1000 plus na tydzinen.

Wynagrodzenie pomocnika $750 plus na tydzinen.
Pomoc przy zakwaterowaniu.
TEL: 646-673-5889


TRAILER DRY VAN 

zatrudni kierowcow z CDL Class A
Praca na wschodnim wybrzezu , 4-5 dni w tygodniu
Doswiadczenie w zawodzie nie mniejsze niz 1 rok

Wynagrodzenie $1 za mile lub 30% Gross
Elastyczny wymiar czasu pracy

TELEFON: 267-297-9137


ZAKLAD FRYZJERSKI  
W HAVERTON PA  

natychmiast zatrudni fryzjera
na caly etat lub pol etatu

Prosze dzwonic: 610-789-2319


DIJAS FOODS DISTRIBUTION INC  
Poszukuje pracowników przy produkcji  

i pakowaniu towarów.
Praca na pełny etat. Wymagana minimalna znajomość 

jeżyka angielskiego i uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość awansu.
KONTAKT TELEFONICZNY: 267-342-0659


PRZYGOTOWANIE DO EGZAMINU 

NA PERMIT/LICENCJE CDL 
(KOMERCYJNE PRAWO JAZDY) w ciągu 

3-6 dni W JEŻYKU ROSYJSKIM. USTALANIE 
TERMINU EGZAMINU. PŁATNE SZKOLENIE.

PO zdaniu egzaminu ZAPEWNIENIE 100% 
miejsca PRACY CDL.  

Tel: 267-323-9437, 203-570-4915, 
347-224-3893

Przyjme do pracy 
doswiadczona kosmetyczke.

Perspektywa awansu
tel: 215-343-0350 Ex.6


ATH-MONT GEAR COMPANY
Poszukujemy pracownika na 

staniwisko FREZERA
- Stala praca
- oplacamy wakacje i swieta
- oferujemy ubezpieczenie  
   medyczne

Telefon: 215-355-5146
Fax: 215-355-3570







NIKSEN - 
TELEKOMUNIKACYJNA FIRMA 

pracujaca w 15 stanach USA poszukuje 
PRACOWNIKOW 

OBSLUGUJACYCH TOWER CLIMBING.  
DOSWIADCZENIE PRACY MILE WIDZIANE

BARDZO DOBRE WARUNKI PRACY I PLACY
FIRMA ZATRUDNI TAKZE PRACOWNICOW 

NA STANOWISKO: SUBCONTRACTOR,  
WYGODNE WARUNKI PRACY

TELEFON: 732-642-3300


POSZUKIWANI KIEROWCY  

DO PRZEWOZU PRODUKTOW 
NAFTOWYCH

Bonus na start $5,000
Lokalne zlecenia, codzienne powrory do domu

Srednie wynagrodzenie $450 na dzien
Wymagane posiadanie CDL,  

2-letnie doswiadczenie
HAZMAT konieczny

Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 
609-502-1789


FIRMA PRODUKUJĄCA  

ALUMINIOWE OKNA  
I SYSTEMY FASADOWE  

Poszukuje pracowników do montażu okien i drzwi.
Wymagany uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość otrzymania 

ubezpieczenia medycznego.
LOKALIZACJA - BENSALEM.

KONTAKT TELEFONICZNY: 215-300-3031


Wykonujemy prace o rożnym stopniu 
złożoności:

Prace wewnętrzne: malowanie,parkiet, laminat, 
płytki ceramiczne, schody. Remont łazienek 

i kuchni. Wykańczanie piwnic
Prace na zewnątrz: hardscaping, landscaping, 
klaby, kwietniki, mulch,ogrodzenia,deki, prace 

w cemencie i betonie
Telefon: 215-588-8466


KOMPLEKS KĄPIELOWY  

poszukuje pracowników na stanowisko: 
kucharza, kelnera i osoby do sprzątania.

Telefon: 215-942-4646

WYKONUJEMY WEWNETRZNE I 
ZEWNETRZNE PRACE BUDOWNICZO 

REMONTOWE W ROZNEJ SKALI 
ZLOZONOSCI.
✦ Prace hydrauliczne
    i elektryczne.
✦ Przebudowujemy kuchnie, 

lazienki i piwnice.
Uslugi wysokiej jakosci wykonane w ustalonym terminie

Posiadamy licencje i ubezpieczenie.

Telefon: 215-300-9356

✦ PRZEPROWADZKI MIESZKAN, 
BIUR I FIRM

✦ PRZEWOZ KLIENTOW NA 
LOTNISKO (Znizki dla osob 
starszych)

✦ ODSWIEZANIE KARPETOW I 
DYWANOW

Posiadamy referencje i 
ubezpieczenie mienia na czas 

przewozu 
Telefon: (215) 669-1386

FAVORITE HOME CARE  
POSZUKUJE DO PRACY HOME HEALTH AIDS.

DOWOLNY ROZKLAD  
GODZIN PRACY

WYMAGANA PODSTAWOWA 
ZNAJOMIOSC JEZYKA 
ANGIELSKIEGO I ROSYJSKIEGO

WYSOKIE WYNAGRODZENIE
PO DODATKOWE INFORMACJE PROSZE 

DZWONIC: 267-839-0011
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ROLNICY WYJADĄ NA DROGI. 
UDERZAJĄ W JAKOŚĆ UKRAIŃSKIEGO

Polscy rolnicy sprzeciwiają się - jak mówią - 
niekontrolowanemu napływowi ukraińskiego zboża 
do Polski. Jak dodają, ziarno od naszych wschodnich 
sąsiadów jest wątpliwej jakości. - Nie muszą dostosowywać 
się do pewnych reguł gry, które obowiązują w UE. Nasze 
inspekcje powinny mieć kontrolę nad tym, co wjeżdża do 
kraju - apeluje Tomasz Obszański z rolniczej Solidarności. 
- Popieram protest, bo problem trzeba rozwiązać - mówi 
nam z kolei Krzysztof Jurgiel, były minister rolnictwa.

Od kilku tygodni rolnicy protestują w całej Europie, 
m.in. przeciwko niskim cenom produktów rolnych oraz 
Europejskiemu Zielonemu Ładowi, który, ich zdaniem, 
zniszczy tę gałąź gospodarki. W Polsce protesty rolników 
są równie ostre, a do palety zastrzeżeń i postulatów 
dopisują niekontrolowany import produktów rolnych spoza 
Unii Europejskiej, głównie z Ukrainy.

Na wtorek 20 lutego zapowiedziano jeden z największych 
protestów. Tego dnia rolnicy mają zablokować drogi, część 
miast, a także "obstawić" przejścia graniczne. Resort 
rolnictwa przekonuje, że postulaty protestujących są 
słuszne, ale nie potrafi znaleźć rozwiązania.

- Przed tym wyzwaniem powinien stanąć rząd. Czujemy 
się odrzuceni, bo wsparcia jak do tej pory nie słychać 
żadnego. Protest będzie wzmożony. Rolnicy wyjadą 
na drogi, będzie blokada niektórych miast, terminali 
przeładowczych, wzmacniamy granice. W końcu ktoś 
musi usiąść do rozmów z rolnikami - mówi Interii Tomasz 
Obszański, przewodniczący rolniczej Solidarności.

Ukraińskie ziarno wątpliwej jakości
Rolnicy, co może wydawać się niecodzienne, wcale nie 

domagają się pieniędzy, jak to zazwyczaj ma miejsce w 
przypadku innych grup zawodowych, ale uporządkowania 
niektórych spraw. Jedną z kluczowych jest - ich zdaniem 
- kwestia kontroli ukraińskiego ziarna na granicy.

- Chcemy, żeby sytuacja na granicy została 
usystematyzowana. Żeby było wiadomo ile produktów 
wjeżdża, jakiej to jest jakości. Służby, które są za to 
odpowiedzialne tak naprawdę nie działają. Służby mówią 
nam, że jeśli czegoś się dowiemy, to mamy ich zawiadomić. 
Przepraszam bardzo, rolnik ma robić za służby? Mamy 
przecież Sanepid, Weterynarię, IJHARS, PIORIN, KAS. 
To pięć podstawowych służb, które powinny mieć nad tym 
pieczę i wiedzieć, co wjeżdża, ile, jakiej jakości - powtarza 
Obszański. Dodaje, że ukraińskie ziarno nierzadko jest 
gorszej jakości od polskiego.

- Wszystko można znaleźć w internecie. Jakość jest 
bardzo, bardzo kiepska. Część zbóż jest zepsuta, część 
zbóż jest jakaś mokra, która nie spełnia europejskich 
norm. Jak wchodziliśmy do Unii Europejskiej to musieliśmy 
się podporządkować tym normom, żeby wszystko 
było jednolite. Ukraińcy nie muszą dostosowywać się 
do pewnych reguł gry, które obowiązują w UE. Nasze 
inspekcje powinny mieć kontrolę nad tym, co wjeżdża 
do kraju. Nie chcemy zbóż niewiadomego pochodzenia, 
które nie są zbadane. Inne są środki ochrony roślin na 
Ukrainie, a inne w Europie. Różne są standardy. Nie wiemy 
więc m.in., ile zboża jest tam zepsutego. To wszystko jest 
jakości nie wiadomo jakiej - zastanawia się Obszański.

Kto bada zboże? Kontrolne rozproszenie
Przewodniczący rolniczej Solidarności zwraca uwagę 

na problem, który od dawna jest obecny w branżowych 

rozmowach. W Polsce aż pięć różnych instytucji odpowiada 
za kontrolę towaru na granicy. Swego czasu minister 
Krzysztof Jurgiel wyszedł z pomysłem, by powołać jedną 
służbę w całości odpowiedzialną za kontrolę takich 
towarów na granicy. Miała to być Państwowa Inspekcja 
Bezpieczeństwa Żywności, która jednak nigdy nie powstała.

- Tak jest w większości krajów Unii Euopejskiej - 
przypomina w rozmowie z Interią Jurgiel. - Jedna 
instytucja kontrolowałaby wszystkie te kwestie. U nas 
takich służb jest pięć, każda działa oddzielnie. Kontrolują 
pszenicę paszową, konsumpcyjną, itd. To jeden z 
powodów dzisiejszych kłopotów. Jedna służba w sposób 
kompleksowy mogłaby sprawdzić produkty na granicy pod 
względem jakości. Kiedy odszedłem minister Ardanowski 
wyrzucił to do kosza, a teraz tak chętnie poucza wszystkich 
innych jak to powinno wyglądać - podkreśla.

Jurgiel uderza nie tylko w bezpośredniego następcę, ale 
też w obecnie rządzących. - To wina polskiego rządu, który 
nie doprowadził do sytuacji, w której będą kontrolowane 
produkty rolnospożywcze pod kątem bezpieczeństwa 
i jakości. Nie zaakceptowano mechanizmów, dzięki którym 
polski produkt miałby pierwszeństwo, a nie wątpliwe 
produkty z Ukrainy czy innych państw - mówi były minister.

Co ma na myśli, mówiąc o wątpliwościach dotyczących 
bezpieczeństwa i jakości ziarna z Ukrainy? - Nie mam 
wyników, ale chodzi o to, że są tam używane środki ochrony 
roślin, które u nas są zakazane. Zostawiają różne szkodliwe 
dla zdrowia pozostałości. I to powinno być badane, a z 
tego co pisze prasa, pod tym względem ukraińskie zboże 
jest gorsze od polskiego. Ponadto jest też zboże, które nie 
nadaje się do spożycia. Mówię o tym na podstawie prasy - 
zaznacza i podobnie jak Obszański chwali polskie ziarno, 
które jest zgodne ze standardami unijnymi.

Delegacja rolników wybiera się do Brukseli
Co ciekawe, rolnicy nie tylko powołują się na europejskie 

standardy, ale też przeciwko nim protestują. Chodzi o 
przepisy, które znalazły się w Europejskim Zielonym 
Ładzie, które zdaniem rolników w całej Europie, są dla 
nich niekorzystne.

- W czwartek jedziemy do Brukseli. Będzie tam silna 
polska grupa. Być może pojawi się tam Ursula von der 
Leyen, a jeśli tak, to wręczymy jej nasze postulaty - zdradza 
Obszański. - Mamy dwa problemy. To Zielony Ład i cała 
jego konsekwencja, a także Ukraina i niekontrolowany 
napływ produktów rolnych - streszcza przewodniczący 
rolniczej Solidarności.

- W naszych magazynach, silosach leżą zboża, których 
rolnik nie może sprzedać. Cena pszenicy to 600-700 zł. 
Jak przyjdą żniwa to co? Też mamy kredyty i leasingi. 
W zeszłym roku było źle, a w tym roku jest tragedia. Nie 
domagamy się dopłat, ale systemowego rozwiązania 
problemu - podkreśla Obszański.

Jurgiel: - Popieram protest, bo problem trzeba 
rozwiązać. Nasi rolnicy z tego powodu popadają w długi. 
Skoro nie mają gdzie sprzedać swoich płodów po cenach 
gwarantujących opłacalność produkcji, to oczywiście 
popieram ich działania. Po to jest rząd, państwo, by 
zabezpieczyć minimum opłacalności. Jeśli się nie da, to 
przynajmniej to zrekompensować.

Były minister rolnictwa, w przeciwieństwie do rolników, 
broni unijnego komisarza Janusza Wojciechowskiego. 
- Jest niesłusznie obciążany za wszystko co się dzieje. 
Powiedziałem w Parlamencie Europejskim, że działaliśmy 
wspólnie przez ostatnie pięć lat, przyjmowaliśmy różne 
dokumenty, choć głównie PO i PSL, to teraz obwinianie 
jednego komisarza na zapisy przyjęte zdecydowaną 
większością głosów jest trochę śmieszne.

Na naszą uwagę, że dymisji Wojciechowskiego oczekuje 
również prezes PiS Jarosław Kaczyński, Jurgiel odpiera: 
- Nie potrafię powiedzieć, dlaczego tak zrobił. Nie wiem 
czy ma pełne informacje, to już jego decyzja. Ja natomiast 
nie oceniam tak Wojciechowskiego.

KTO ZEZWOLIŁ NA PEGASUSA? KOGO 
INWIGILOWANO? RUSZYŁA KOMISJA
Trwa pierwsze posiedzenie komisji śledczej ds. 

Pegasusa, która ma zbadać legalność, prawidłowość 
i celowość czynności podejmowanych z wykorzystaniem 
tego oprogramowania. Zapraszamy na relację na żywo.

Komisja śledcza ds. Pegasusa zbada legalność, 
prawidłowość i celowość czynności operacyjno-
rozpoznawczych podejmowanych z wykorzystaniem tego 
oprogramowania m.in. przez rząd, służby specjalne i policję 
w okresie od 16 listopada 2015 r. do dnia 20 listopada 
2023 r. Komisja ma też ustalić, kto był odpowiedzialny 
za zakup Pegasusa i podobnych narzędzi dla polskich 
władz. Będzie również badała, czy działania operacyjno-
rozpoznawcze prowadzone z wykorzystanie Pegasusa 
wobec polskich obywateli były legalne, prawidłowe i celowe.

Komisja ma też ustalić, kto był odpowiedzialny za zakup 
Pegasusa i podobnych narzędzi dla polskich władz. Będzie 
również badała, czy działania operacyjno-rozpoznawcze 
prowadzone z wykorzystaniem Pegasusa wobec polskich 
obywateli były legalne, prawidłowe i celowe.

Pracami komisji kieruje Magdalena Sroka (PSL-TD). 
Wiceszefami komisji są Marcin Bosacki (KO), Paweł Śliz 
(Polska 2050-TD), Tomasz Trela (Lewica) i Przemysław 
Wipler (Konfederacja). Zasiadają w niej również Mariusz 
Gosek (PiS), Sebastian Łukaszewicz (PiS), Marcin 
Przydacz (PiS), Joanna Kluzik-Rostkowska (KO), Jacek 
Ozdoba (PiS) i Witold Zembaczyński (KO).

MÓWIŁ O BEACIE SZYDŁO. NAZWAŁ JĄ 
"MATKĄ CHRZESTNĄ" CYBERBRONI

Komisja śledcza ds. Pegasusa zdecydowała w 
poniedziałek o liście świadków do przesłuchania. Wśród 
nich jest była premier Beata Szydło. O jej przesłuchanie 
wnioskował Witold Zembaczyński, nazywając ją "matką 
chrzestną polskiej cyberbroni".

W poniedziałek obrady rozpoczęła komisja śledcza 
ds. Pegasusa. W trakcie posłowie głosowali nad listą 
świadków, którzy mają stanąć przed komisją.

Wśród polityków powołanych do złożenia zeznań jest 
m.in. Beata Szydło. O powołanie byłej premier wnioskował 
Witold Zembaczyński. - Jako pierwszą osobę, którą chcę 
zgłosić w roli świadka, muszę wymienić "matkę chrzestną" 
polskiej edycji cyberbroni o nazwie Pegasus panią premier 
Beatę Szydło - mówił.

Argumentując swój wniosek przypomniał, że Szydło 
była szefem rządu od listopada 2015 roku do grudnia 
2017 roku. Dlatego w jego ocenie, była premier "posiada 
informacje istotne z punktu widzenia działalności komisji".

Wśród osób, które staną przed komisją, są także: 
Jarosław Kaczyński, Zbigniew Ziobro, Beata Szydło, Maciej 
Wąsik, Mariusz Kamiński, Krzysztof i Dorota Brejzowie 
i Marian Banaś.

Lista potencjalnie inwigilowanych
W poniedziałek rozpoczęło się posiedzenie komisji 

śledczej ds. Pegasusa. W trakcie obrad padła lista 
nazwisk osób, które potencjalnie były inwigilowane 
systemem Pegasus. Padły nazwiska m.in. Krzysztofa 
Brejzy, Ryszarda Brejzy, Adama Hoffmana, Romana 
Giertycha, Jacka Karnowskiego, Waldemara Skrzypczaka. 
Wspomniano również o Grzegorzu Napieralskim czy 
Mariuszu Antonim Kamińskim (byłym już pośle PiS).

Komisja śledcza ds. Pegasusa ma zbadać legalność, 
prawidłowość i celowość czynności operacyjno-
rozpoznawczych podejmowanych z wykorzystaniem tego 
oprogramowania m.in. przez rząd, służby specjalne i policję 
w okresie od 16 listopada 2015 r. do dnia 20 listopada 2023 r.

Komisja ma też ustalić, kto był odpowiedzialny za zakup 
Pegasusa i podobnych narzędzi dla polskich władz. Będzie 
również badała, czy działania operacyjno-rozpoznawcze 
prowadzone z wykorzystanie Pegasusa wobec polskich 
obywateli były legalne, prawidłowe i celowe.
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NIEOFICJALNIE: URSULA VON DER 
LEYEN PRZYJEDZIE DO POLSKI. 

"TRWAJĄ PRZYGOTOWANIA"

Przewodnicząca Komisji Europejskiej Ursula von der 
Leyen może przyjechać z wizytą do Polski pod koniec 
tygodnia — wynika z ustaleń RMF FM.

"Możliwa wizyta UvdL w PL! Trwają przygotowania/
rozmowy w spr. wizyty szefowej KE Ursuli von der Leyen 
w Polsce pod koniec tygodnia. UvdL miałaby spotkać się 
z premierem Donaldem Tuskiem w drodze do Kijowa. 24 
lutego mija 2 rocznica wybuchu wojny na UA" — napisała 
na platformie X (dawniej Twitter) dziennikarka RMF FM 
Katarzyna Szymańska-Borginon.

Jak podaje portal, wizyta przewodniczącej KE miałaby 
być związana nie tylko z rocznicą rosyjskiej inwazji na 
Ukrainę. Rozmowy mają również dotyczyć odblokowania 
pieniędzy z KPO i wypłatę pierwszej transzy w wysokości 
6,3 mld euro do końca lutego.

Niemiecka partia CDU nominuje Ursulę von der Leyen 
jako kandydatkę na szefową Komisji Europejskiej. 
Nominacja nie przesądza, że obecna szefowa KE otrzyma 
stanowisko na drugą kadencję.

Nawet jeśli jej ugrupowanie polityczne w UE - 
Europejska Patia Ludowa - zdobędzie większość w 
Parlamencie Europejskim w czerwcowych wyborach, 
Niemka nie ma gwarancji, że zostanie następną 
przewodniczącą Komisji.

Szefa tej instytucji wybiera w głosowaniu Parlament 
Europejski po tym, gdy przywódcy państw UE nominują 
kandydata.

POLAK DOSTAŁ SIĘ NA OXFORD 
I ONIEMIAŁ.  

"U NAS SIĘ O TYM NIE MÓWI"
Z Piotrkowa Trybunalskiego na Oxford. 21-letni Kacper 

Świerk jest studentem na siódmej najlepszej uczelni 
świata według rankingu szanghajskiego. W wywiadzie 
z Przeglądem Sportowym Onet opowiada o kulisach 
aplikacji, życia na uczelni oraz wioślarstwa, które stało 
się jego ogromną pasją.

Filip Zieliński: Jak z małego miasta trafić na Oxford?
Kacper Świerk: Niełatwo. Licea z dużych polskich miast 

mają specjalne programy ułatwiające zaaplikowanie do 
najlepszych szkół w Wielkiej Brytanii. Zwykle mają również 
wyższy poziom. Pochodzę z Piotrkowa Trybunalskiego i 
byłem pozbawiony tych możliwości. Musiałem sam czytać 
informacje o szczegółach procedur, kontaktować się z 
uczelnią i dopinać formalności. Jeśli włożysz odpowiednią 
ilość pracy, studia na Oxfordzie czy Cambridge są jak 
najbardziej realne.

Na jakim kierunku studiujesz?
Od początku studiowanie tego kierunku w Wielkiej 

Brytanii było twoim marzeniem?
Nie, można powiedzieć, że trafiłem na mój kierunek 

trochę przypadkiem. Chciałem aplikować na kierunek 
naukowo-techniczny. By dostać się na Oxford, musiałem 

napisać list motywacyjny, a najbardziej swoją kandydaturę 
potrafiłem uzasadnić właśnie biologią.

Polak dostał się na Oxford. Ten element go zaskoczył
Jak wyglądały pierwsze dni na Oxfordzie?
Słabo. Przez pandemię wszystko było pozamykane. 

W pierwszym roku ograniczenia zabrały mi trochę 
"studenckiego życia".

Gdy sytuacja pozwoliła na powrót do normalności, co 
cię najbardziej zaskoczyło?

Imprezy. Na Oxfordzie dużo się imprezuje. Sprzyja 
temu infrastruktura miasteczka akademickiego. Wszyscy 
mieszkamy od siebie oraz od centrum pięć minut jazdy 
rowerem, więc spotkania mogą być bardzo spontaniczne. 
W Polsce zużywałem dużo czasu, myśląc o tym, jakim 
autobusem muszę dojechać do kogoś.

Oxford bardziej kojarzy się z nauką.
Tak i jej również jest bardzo dużo, ale zajęcia są 

zoptymalizowane pod konkretny kierunek. Jest sporo 
pracy własnej, którą każdy wykonuje w odpowiednim 
dla siebie czasie. Jeden projekt zrobi w kilka dni, drugi 
będzie przeglądał całą dostępną literaturę przez tydzień.

Twoja grupa na studiach składa się głównie z 
Brytyjczyków czy jest bardziej międzynarodowo?

Jestem ostatnim rokiem, który miał ułatwioną drogę na 
studia. Po wyjściu Wielkiej Brytanii z Unii Europejskiej jest 
znacznie gorzej. Mój kierunek jest więc międzynarodowy, 
mam sporo ludzi z Europy, a nawet innych kontynentów. 
Na tym samym kierunku rok niżej dominują już Brytyjczycy.

Szybko złapałeś kontakt z rówieśnikami czy pojawiła 
się jakaś bariera językowa lub kulturowa?

Raczej się dogadaliśmy i moja znajomość języka była 
odpowiednia, ale zaskoczyła mnie jednak rzecz — akcenty. 
W Polsce się o tym nie mówi, ale regionalizacja języka 
na Wyspach jest bardzo duża i wcale nie tak łatwo się od 
razu zrozumieć. Nie każdy brzmi jak pani z magnetofonu 
na angielskich w szkole.

Ile kosztują studia w Wielkiej Brytanii?
Jak radzisz sobie finansowo? Studiowanie w Wielkiej 

Brytanii wymaga dużych środków?
W moim roczniku nie, dzięki kredytom studenckim. 

To rządowe wsparcie, które pokrywa czesne. Będę je 
spłacał dopiero po zakończeniu nauki. Mieszkam w 
akademiku, więc tutaj ceny też są do przeżycia. Przy 
obecnych cenach mieszkań i kosztach najmu w polskich 
dużych miastach, mam wrażenie, że nawet nauka w 
rodzimym kraju staje się niestety niedostępna dla wielu 
uboższych osób.

A życie codzienne?
Ceny są wyższe, ale jakoś sobie radzę. Oxford ma wiele 

możliwości zdobycia stypendium i to rekompensuje fakt, 
że praca tu jest zakazana.

Zakazana?
Tak, nie wolno pracować, będąc studentem Oxfordu. 

Władze uczelni wychodzą z założenia, że musisz poświęcić 
się w pełni nauce. Raz na jakiś czas są studenckie 
wydarzenia, na których można dorobić przy organizacji 
czy obsłudze.

Skąd u ciebie zainteresowanie wioślarstwem? W Polsce 
go nie uprawiałeś.

Przed przeprowadzką raz byłem na kajakach. 
(śmiech) Zaraziłem się tym w Wielkiej Brytanii. 
Wioślarstwo jest niesamowicie popularny sportem, a 
infrastruktura sprzyja uprawianiu tej dyscypliny. Jest 
wiele rzek i kanałów.

Dla Oxfordu jest ważnym elementem historii.
Tak, wiosłujemy tu na wielu poziomach. Uczelnia 

podzielona jest na departamenty i kolegia. Oprócz 
słynnego pojedynku z Cambridge w ramach The Boat 
Race, mamy również poziomy wewnątrzuczelniane. Jest 
wielu chętnych, więc większość kolegiów ma po trzy 
drużyny wśród kobiet i mężczyzn.

Szkoła oprócz ciężkiej nauki motywuje również do 
sportu?

Bezpośrednio raczej nie. Na studiach nie ma czegoś 
takiego jak wychowanie fizyczne. Na wszystkie aktywności 
zapisujesz się z własnej woli.

Wioślarstwo to sport numer jeden na twojej uczelni?
Myślę, że tak, choć jest również wiele innych. 

Oglądalność The Boat Race potwierdza, że jest to pewna 
ikoniczność dyscypliny. Bardzo dużo widzów samo kiedyś 
wiosłowało albo ma znajomych, którzy to robili.

Polak sternikiem na Oxfordzie
Jak trafiłeś do sekcji wioślarskiej?
Dostałem zaproszenie na pierwszym roku. Próbowałem 

trochę wiosłować, ale z czasem uznałem, że lepiej 
odnajdę się w roli sternika. Pozwoliło mi to wskoczyć 
na dużo wyższy poziom. Aktualnie steruję "pierwszą", 
czyli najlepszą ośmioosobową łódką kobiecego zespołu 
Pembroke College (do drużyny w latach 2013-2015 
należała Caryn Davies, trzykrotna medalista igrzysk 
olimpijskich — przyp. red.).

Różnice w poziomie między najlepszą a najgorszą łódką 
w kolegium są duże?

Podczas gdy najsłabsza ekipa ćwiczy dwa razy w 
tygodniu, ja z moimi dziewczynami mam sześć treningów 
tygodniowo. Wstajemy o 6 rano, by zdążyć przed zajęciami. 
Półtorej godziny wiosłowania na rzece i wracamy do 
swoich obowiązków. Przede wszystkim wciąż jesteśmy 
studentami, a wioślarstwo to hobby.

Rozumiem, że tak częste treningi nie wynikają jedynie 
z chęci bycia lepszymi od innego wydziału na uczelni?

Tak, jesteśmy zarejestrowani w Brytyjskim Związku 
Wioślarskim i bierzemy udział w innych zawodach, głównie 
w Londynie. Tam regaty są zwykle takie, jakie kojarzymy, 
chociażby z igrzysk — wyścig od startu do mety. Znacznie 
niebezpieczniej jest na uczelni.

W jakim sensie?
Zawody wewnątrzuczelniane polegają na ustawieniu 

kilkunastu łódek w długim rzędzie w kolejności zgodnej z 
klasyfikacją kolegiów. Wyścig polega na tym, że musisz... 
uderzyć łódkę przed tobą i uciec tej goniącej. Dogonienie 
rywali pozwala przeskoczyć ich w hierarchii. Konkurencja 
jest chaotyczna i niebezpieczna, ale to nieodłączny 
element kultury uczelni.

The Boat Race — legendarne starcie Oxford i Cambridge
Choć w Polsce zawody The Boat Race są traktowane 

jako ciekawostka, w czasie ich trwania na brzegu zbiera 
się ćwierć miliona widzów, a w TV ogląda 15 mln!

Wiele osób nie traktuje wyścigów wioślarskich jako 
wyłącznie konkurencji sportowej. Publiczność zbierająca 
się wzdłuż rzeki ma po prostu motywacje, by umówić się 
ze znajomymi. Przyjeżdża dużo mobilnych barów, jest 
jedzenie i piwo. To fajny sposób do spędzenia czasu. 
Sport jest na drugim miejscu.

Rywalizacja z Cambridge to brytyjski dżentelmeński 
pojedynek czy zażarta walka rodem z brytyjskim boisk?

Jest walka o prestiż, ale mimo wszystko nie ma brudnej 
gry czy fauli jak w piłce. Uczelnie raczej starają się 
ze sobą dogadywać, ale jest kilka ciekawych uwag. 
Przykładowo zawodnicy muszą uważać na zdjęcia 
i nagrania, które wrzucają do internetu, bo trenerzy 
przeciwnej drużyny je przechwytują i mogą podpatrzeć 
jakieś techniki treningów.

Jak wystartować w The Boat Race?
Na pewno musisz być bardzo silny i wysoki. Ja tych 

warunków nie mam, więc pozostał mi niższy poziom 
zmagań. Każda startująca osoba jest studentem uczelni, 
ale mówimy tu również o doktorantach. Niektórzy robią 
jednoroczne czy dwuletnie programy magisterskie, na 
których nauki jest trochę mniej. Przedział wiekowy również 
jest spory.

Sportowcy, zwłaszcza wioślarze, mają lepsze 
traktowanie przez wykładowców?

Raczej nie, choć nauczyciele wiedzą, kto reprezentuje 
szkołę. Szanują ich pracę w sporcie, ale finalnie wszyscy 
piszą te same egzaminy.
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POLSKA GOSPODARKA OŻYWI SIĘ  
W 2024 ROKU. NA ZACHODZIE WZROST 

BĘDZIE SŁABSZY
Ekonomiści pytani przez Analizy.pl przewidują, że wzrost 

gospodarczy w Polsce sięgnie w 2024 roku nawet 4%. To 
więcej, niż sądzili jeszcze kilka miesięcy temu. Rozmijają 
się za to nieco w poglądach na to, jak radzić sobie będą 
gospodarki USA i strefy euro. Inflacja najpierw spadnie, a 
w drugiej połowie roku odbije, a złoty będzie dość mocny.

Ekonomiści są coraz bardziej optymistycznie nasta-
wieni do perspektyw polskiej gospodarki w 2024 roku. 
W założeniach do ustawy budżetowej opublikowanych w 
czerwcu 2023 roku przewidziano wzrost PKB w kolejnym 
roku o 3,0%. Podobne prognozy przedstawiło kilkanaście 
polskich i międzynarodowych banków i instytucji, przy 
czym większość raczej spodziewała się lekko niższego 
od 3,0% tempa rozwoju. Jeszcze w listopadzie Narodowy 
Bank Polski w swojej projekcji zakładał wzrost o 2,9%.

Na przełomie września i października banki BNP Pari-
bas i PKO BP również zakładały wzrost PKB rzędu 3,0%. 
Jednak właśnie kwartał temu zaczęły pojawiać się oznaki 
ożywienia w polskiej konsumpcji przy wciąż wysokich 
bezpośrednich inwestycjach zagranicznych i przewadze 
eksportu nad importem. Dziś oba zespoły ekonomicz-
ne skłaniają się ku przekonaniu, że polska gospodarka 
przyspieszy w przyszłym roku o blisko lub równo 4,0%.

– W przyszłym roku spodziewamy się wyraźnego oży-
wienia aktywności gospodarczej w Polsce i prognozujemy, 
że produkt krajowy brutto zwiększy się o 4%. Wyższa 
dynamika wzrostu gospodarczego napędzana będzie 
przede wszystkim przez konsumpcję – mówi Marcin Ku-
jawski, starszy ekonomista Banku BNP Paribas. – Wydatki 
gospodarstw domowych wspierane będą przez dobrą 
sytuację na rynku pracy, podwyżkę płacy minimalnej, 
wyższe wynagrodzenia w sferze budżetowej i transfery 
fiskalne (800+, babciowe).

Podobnego zdania jest Piotr Bujak, główny ekonomista 
PKO BP, który jednak zwraca uwagę także na rolę inwestycji.

– Oczekujemy wyraźnego ożywienia gospodarczego 
i przyspieszenia wzrostu PKB do niemal 4%. Duża podwyż-
ka płacy minimalnej, istotny wzrost wynagrodzeń w sferze 
budżetowej i nadal duża konkurencja o pracowników w 
pozostałych częściach gospodarki zapowiadają utrzyma-
nie przeciętnej dynamiki płac powyżej 10%, co oznacza 
realny wzrost dochodów o 5-6% i tworzy podstawę do 
silnego wzmocnienia popytu konsumpcyjnego – wylicza 
Piotr Bujak. – Drugim filarem wzrostu będą inwestycje, 
które zwłaszcza w drugiej połowie przyszłego roku będą 
wspierane napływem środków z UE.

Nieco gorzej radzić sobie będą gospodarki zachodnie, 
będące głównymi partnerami handlowymi Polski. W trzech 
kwartałach 2023 roku kraje Unii  Europejskiej odpowiadały 
za niemal trzy czwarte polskiego eksportu.

Według Marcina Kujawskiego aktywność gospodarcza 
w głównych gospodarkach świata będzie w przyszłym 
roku relatywnie niska, zwłaszcza w pierwszej jego poło-
wie, natomiast latem sytuacja koniunkturalna zarówno w 
USA, jak i w strefie euro powinna się poprawić. Analitycy 
Grupy BNP Paribas prognozują, że PKB w 2024 roku 
zwiększy się w Stanach Zjednoczonych o 0,9%, a w 
strefie euro o 0,6%.

Ich zdaniem inflacja CPI powinna kontynuować spad-
ki i w 2024 roku w USA wyniesie ona średniorocznie 
2,6%, a w strefie euro 2,2%. W warunkach spowolnienia 
gospodarczego i hamującej inflacji oczekiwane jest, że 
banki centralne po obu stronach Atlantyku złagodzą swoją 
politykę: Fed obniży w przyszłym stopy procentowe o 150 
pb., a Europejski Bank Centralny – o 75 pb.

Nieco lepiej perspektywy gospodarki Eurolandu ocenia 
zespół PKO BP. Według jego prognoz gospodarki USA 
i strefy euro w 2024 roku będą podlegały przeciwstawnym 
tendencjom.

– Oczekujemy, że w USA zobaczymy schłodzenie ko-
niunktury, odzwierciedlające silny proces zacieśnienia 
polityki pieniężnej Fed w latach 2022-2023. Z kolei w strefie 
euro liczymy na umiarkowane ożywienie gospodarcze, 
wspierane spadkiem inflacji, który poprawia sytuację 
finansową gospodarstw domowych – mówi główny ekono-
mista największego polskiego banku. – W przypadku obu 
tych gospodarek, jak i generalnie globalnej gospodarki, 
spodziewamy się dalszej dezinflacji, docelowo w okolice 
celów inflacyjnych. To, w otoczeniu jedynie umiarkowanego 
wzrostu gospodarczego, będzie otwierać przestrzeń do ob-
niżek stóp procentowych. Zarówno EBC, jak i Fed zaczną 
według nas łagodzić politykę pieniężną w połowie roku.

Inflacja odpuści, ale tylko przejściowo
W Polsce procesy dezinflacyjne będą przebiegać z 

większymi oporami. Analitycy BNP Paribas zakładają, 
że średniorocznie inflacja wyniesie około 5%. To nieco 
więcej, niż zapisano w projekcji inflacji NBP z listopada 
(4,6%). Nieco bardziej skomplikowany  obraz wyłania się 
z wypowiedzi Piotra Bujaka, który szacuje, że ceny wzro-
sną średnio w optymistycznym scenariuszu o 4,0% a w 
pesymisycznym nawet o 6-7%. Wszystko zależeć będzie 
od tempa wygaszania tarcz antyinflacyjnych.

– Prognoza inflacji na 2024 jest obarczona sporą niepew-
nością regulacyjną. W scenariuszu korzystnym z punktu 
widzenia konsumentów, w którym na cały rok utrzymane 
byłyby obniżony VAT na żywność i „zamrożone” ceny no-
śników energii, widzimy potencjał do wyhamowania inflacji 
CPI średniorocznie do ok. 4% – ocenia szef ekonomistów 
PKO BP. – W scenariuszu, w którym wskazane mechani-
zmy ograniczające poziom i dynamikę cen sukcesywnie 
wygasają, średnioroczna inflacja CPI będzie wyższa, na 
poziomie 6-7%. Wyzwaniem dla skutecznej dezinflacji pozo-
stanie podwyższona inflacja bazowa – napięty rynek pracy 
i szybko odbudowująca się konsumpcja będą wzmacniać 
fundamentalną presję inflacyjną.

Co ciekawe, zdaniem Marcina Kujawskiego z BNP 
Paribas pod koniec I kwartału inflacja może zniżyć się do 
dopuszczalnego pasma wahań od celu inflacyjnego. Potem 
jednak, właśnie na skutek "rozmrażania" cen żywności, 
energii i gazu, może przyspieszyć nawet dwukrotnie.

– Tempo wzrostu cen konsumpcyjnych wyraźnie obniży 
się w pierwszym kwartale i według naszych estymacji w 
marcu może oscylować wokół 3% r/r. Wyhamowaniu inflacji 
sprzyjać będzie utrzymanie zerowej stawki podatku VAT na 
żywność, jak i zamrożenie cen energii elektrycznej i gazu 
dla gospodarstw domowych – tłumaczy Marcin Kujawski. 
– Przy założeniu, że te działania osłonowe przestaną obo-
wiązywać odpowiednio od kwietnia i od lipca, przewidujemy, 
że w drugiej połowie przyszłego roku inflacja wyraźnie 
przyspieszy i może ponownie zbliżyć się do 6% r/r. 

Kiedy RPP wróci do obniżek?
Rada Polityki Pieniężnej obniżyła w 2023 roku stopy pro-

centowe dwukrotnie: we wrześniu o 75 punktów bazowych 
i w październiku o 25 punktów bazowych, a na kolejnych 
dwóch posiedzeniach powstrzymała się od zmian. Choć 
rynek dość jednomyślnie przekonany jest, że obniżki 
miały raczej motywacje polityczne niż ekonomiczne, to 
większość ekonomistów pochwala dalszą wstrzemięźli-
wość NBP w luzowaniu polityki pieniężnej i przewiduje, że 
po zmianie władzy Rada wróci do kierowania się swoim 
mandatem, czyli kontrolowania inflacji.

Niewielkie obniżki stóp są jednak w 2024 roku praw-
dopodobne, zwłaszcza, że spodziewane są również w 
największych obszarach gospodarczych świata. Zarówno 
ekonomiści BNP Paribas, jak i PKO BP są zdania, że w 
perspektywie 12 miesięcy stopy procentowe znajdą się 
o 50 punktów bazowych niżej niż obecnie, z referencyjną 
wynoszącą 5,25%.

Według starszego ekonomisty BNP Paribas najbardziej 
prawdopodobne jest, że nastąpią one w ostatnim kwar-
tale roku, choć, przypomnijmy, bank ten zakłada zejście 
inflacji w pobliże celu w marcu, co mogłoby skłonić Radę 

do wcześniejszego wznowienia cyklu łagodzenia polityki 
pieniężnej.

– Z drugiej strony wyraźne ożywienie aktywności go-
spodarczej w 2024 roku oznaczać będzie, że strukturalna, 
czyli wynikająca z czynników krajowych, presja cenowa 
w Polsce może ponownie zacząć się nasilać, co z kolei 
wydłużyłoby okres potrzebny do trwałego powrotu inflacji 
do celu banku centralnego – zastrzega Marcin Kujawski. 
– W rezultacie uważamy, że Rada Polityki Pieniężnej bę-
dzie w swoich decyzjach kierować się dużą ostrożnością 
i w scenariuszu bazowym zakładamy, że na korektę w 
parametrach swojej polityki zdecyduje się dopiero pod 
koniec przyszłego roku.

Podobnie kwestię luzowania widzi Piotr Bujak.
– Perspektywa silnego ożywienia gospodarczego w 

połączeniu ze spowalniającą dezinflacją ogranicza prze-
strzeń do obniżek stóp procentowych NBP – przekonuje. 
– Zakładamy, że RPP może w trakcie 2024 obniżyć stopy 
procentowe łącznie maksymalnie o 50 pb. do poziomu 
5,25%, najprawdopodobniej w dwóch ruchach po 25 pb. 
Elementem zwiększającym prawdopodobieństwo obniżek 
stóp procentowych byłoby dalsze umocnienie złotego.

Co dalej ze złotym?
Polska waluta w ostatnim kwartale 2023 roku zaskakuje 

mocą. Sprzyja temu zarówno wynik wyborów parlamen-
tarnych (choć umocnienie zaczęło się już na początku 
października), jak i czynniki globalne: rosnące przeko-
nanie rynków o tym, że Fed zakończył podwyżki stóp, co 
oficjalnie potwierdziło się w grudniu, a przełożyło się na 
osłabienie dolara i wzrost apetytu inwestorów na bardziej 
ryzykowne aktywa.

W efekcie od początku roku do połowy grudnia złoty 
umocnił się do dolara o ponad 11,5%, a dolar do złotego 
osłabił się o ponad 10%. W relacji do euro ruch był nieco 
słabszy i wyniósł między 8 a 9%. Ten trend powinien 
zostać podtrzymany w nadchodzącym roku.

– Nasza prognoza punktowa zakłada, że kurs EURPLN 
spadnie w połowie 2024 roku do poziomu 4,25, jednak pa-
trząc na sytuację na rynku walutowym, aprecjacja złotego 
może nastąpić szybciej – przewiduje Marcin Kujawski z 
BNP Paribas. – Sprzyjać polskiej walucie powinno ostrożne 
nastawienie Rady Polityki Pieniężnej, a także prawdo-
podobne zbliżenie w relacjach z instytucjami unijnymi, 
które skutkować będzie odmrożeniem funduszy unijnych. 
Sądzimy, że w warunkach tych nastąpić może istotny na-
pływ inwestorów zagranicznych na polski rynek obligacji 
skarbowych, który pociągnie za sobą notowania złotego.

Przypomnijmy, że jeszcze w połowie roku rząd w za-
łożeniach do ustawy budżetowej szacował kurs euro do 
złotego na koniec 2024 roku na 4,70 zł (podobnie zresztą, 
jak na koniec 2023 r.), a kurs dolara na 4,43 zł (też dla obu 
dat). Tymczasem obecnie za euro płacimy o 40 groszy 
mniej, a za "zielonego" nawet 50 groszy mniej niż w tych 
prognozach. To skutek zarówno czynników krajowych, 
jak i globalnych trendów.

– Scenariusz „miękkiego lądowania” w głównych go-
spodarkach (znaczne obniżenie inflacji bez recesji) oraz 
rozpoczęcie obniżek stóp procentowych Fed i EBC będą 
pozytywnie wpływać na nastroje inwestycyjne na świato-
wym rynku, co sprzyjałoby dalszemu umocnieniu złotego. 
Trzeba jednak pamiętać, że uczestnicy rynku wycenili już 
w dużym stopniu korzystny bieg wydarzeń w globalnym 
otoczeniu makro – zastrzega Piotr Bujak, główny ekono-
mista PKO BP. – Zagrożeniem dla kontynuacji wzrostu 
apetytu na ryzyko, a więc także aprecjacji naszej waluty, 
jest także nieustannie napięta sytuacja geopolityczna. 
Lokalne czynniki sprzyjają złotemu. Zmiana polityczna 
zwiększająca szansę na mocniejszy napływ środków UE 
do Polski, bardzo dobra sytuacja w bilansie płatniczym z 
nadwyżkami handlowymi, ożywienie krajowej gospodarki, 
prawdopodobne utrzymanie relatywnie wysokiego poziomu 
stóp procentowych NBP – to wszystko działa w kierunku 
umocnienia krajowej waluty.
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RZĄD D. TUSKA DOKOŃCZY 
MEGAINWESTYCJĘ PIS. PADŁY 

OBIETNICE, SĄ PLANY
Przekop Mierzei Wiślanej będzie dokończony - zapo-

wiedział podczas niedawnego spotkania z mieszkańca-
mi Morąga premier Donald Tusk. Jak dodał, stanie się 
to bez względu na to, "czy to się Tuskowi podoba, czy 
nie". I chociaż szef rządu przyznał, że budowa kanału 
żeglugowego przez Zalew Wiślany od początku budziła 
kontrowersje z powodu związanych z nią kosztów, to 
właśnie ze względu na poniesione już niemałe nakłady 
inwestycja musi zostać doprowadzona do końca. Co 
da Polsce dokończenie przekopu? I jaki jest bilans tej 
inwestycji ponad dwa lata po oddaniu jej pierwszego 
etapu? 

Budowa kanału żeglugowego przez Zalew Wiślany 
- często nazywana po prostu przekopem Mierzei Wiśla-
nej - rozpoczęła się jesienią 2019 r. Zainicjował ją rząd 
Prawa i Sprawiedliwości pod przewodnictwem premier 
Beaty Szydło, uzasadniając inwestycję koniecznością 
uzyskania przez Polskę suwerennego połączenia Za-
lewu Wiślanego z wodami Zatoki Gdańskiej. Wcześniej 
zalew z otwartą przestrzenią Bałtyku łączyła jedynie 
Cieśnina Piławska należąca do Rosji, a ściślej rzecz 
ujmując - do rosyjskiej esklawy graniczącej z Polską, 
czyli obwodu kaliningradzkiego.

Przekop Mierzei Wiślanej - ponad 2 mld zł za nie-
zależność od Rosji

Ówczesny obóz rządzący argumentował, że dzięki 
megainwestycji port w Elblągu będzie mógł przyjmować 
większe jednostki pływające, z pominięciem Cieśniny 
Piławskiej - a więc bez konieczności pytania Federacji 
Rosyjskiej o zgodę w kwestiach dotyczących żeglugi 
na Zalewie Wiślanym.

Pierwszy etap inwestycji, czyli sam przekop, został 
otwarty 17 stycznia 2022 r. Latem 2023 r. do końca 
doprowadzono prace obejmujące m.in. przebudowę toru 
wodnego na rzece Elbląg. W międzyczasie rósł bilans 
kosztowy przedsięwzięcia, początkowo szacowanego na 
ok. 880 mln zł. Ostatecznie okazało się, że inwestycja 
będzie kosztować Polskę więcej niż 2 mld zł.

Na ostatniej prostej pojawił się zgrzyt między rzą-
dem a samorządem, który sprawił, że na pewien czas 
inwestycja utknęła w martwym punkcie. Chodziło o 
pogłębienie 900 metrów toru wodnego na rzece El-
bląg, kończącego się w elbląskim porcie. Rząd PiS 
początkowo uważał, że prace te powinno wykonać 
miasto Elbląg. Władze Elbląga przekonywały zaś, że 
wysiłek i koszt ostatniego etapu infrastrukturalnego 
przedsięwzięcia powinno wziąć na siebie państwo. 
Ostatecznie rząd zaproponował Elblągowi, że przejmie 
większość udziałów w porcie miejskim za kwotę ok. 
100 mln zł, tym samym zapewniając dofinansowanie 
prac pogłębiarskich na wspomnianym 900-metrowym 
odcinku rzeki Elbląg. Samorząd uznał taką propozycję 
za rodzaj szantażu.

Rząd Donalda Tuska obiecał dokończenie przekopu 
mierzei

Potrzeba było dopiero nowego politycznego otwar-
cia, aby sprawy drgnęły. Na początku stycznia 2024 r. 
wiceminister aktywów państwowych w rządzie Donalda 
Tuska, Zbigniew Ziejewski, oficjalnie zapewnił, że Skarb 
Państwa nie chce i nie zamierza przejąć elbląskiego 
portu. Jeszcze w tym samym miesiącu Urząd Morski 
w Gdyni podpisał umowę na roboty pogłębiarskie na 
rzece Elbląg.

Inaugurując w niedzielę 11 lutego w Morągu kampa-
nię PO przed wyborami samorządowymi, lider tej partii 
i premier koalicyjnego rządu KO, Trzeciej Drogi i Lewicy 
Donald Tusk powiedział, że "nie zasypie przekopu tylko 
dlatego, że był wobec niego sceptyczny". - Sprawa 
jest prosta: Trzeba go dokończyć. Czy on się Tuskowi 

podoba czy nie, to nie ma znaczenia. Nikt nie będzie 
szantażować Elbląga, czy mu się port zabierze czy nie. 
Nie pozwolę zmarnować tego, skoro już tyle wpakowano 
w tę inwestycję - mówił premier.

I właśnie na ten aspekt swoistej gospodarności i chęci 
uniknięcia zmarnotrawienia już poniesionych nakładów 
zwraca uwagę ekspert, analityk Polityki Insight Dominik 
Sipiński, którego pytamy, dlaczego rząd Donalda Tuska 
decyduje się dokończyć akurat tę inwestycję zapo-
czątkowaną przez PiS - mimo iż po otwarciu przekopu 
przez mierzeję okazało się, że pływają po nim głównie 
statki rekreacyjne, Najwyższa Izba Kontroli w swoim 
raporcie grzmiała, że przedsięwzięcie straciło swoje 
ekonomiczne uzasadnienie i była po prostu za droga, 
a specjaliści od transportu i infrastruktury wskazywali, 
że w rejonie Elbląga brakuje ładunków masowych, do 
których przewożenia można by wykorzystać żeglugę 
śródlądową.

Ekspert: Przekop trzeba dokończyć, aby inwestycja 
miała jakikolwiek sens

- Wydaje się, że logika rządu jest taka, że na tę inwe-
stycję wydano już tak dużo, że trzeba ją dokończyć, aby 
miała ona jakikolwiek sens, aczkolwiek co do zasady 
nie ma ona ekonomicznego sensu - mówi Dominik 
Sipiński. - Inwestycja jest już jednak wykonana, prze-
kop fizycznie istnieje, choć korzysta z niego niewiele 
statków. Ale jeśli ma ona do czegokolwiek się przydać, 
to trzeba ją doprowadzić do końca, bo bez połączenia 
kanału żeglugowego na Mierzei Wiślanej z Elblągiem 
będzie jeszcze bardziej bezsensowna. 

- Budując tor wodny łączący wspomniany kanał z 
elbląskim portem, zminimalizujemy jej bezcelowość 
- z punktu widzenia infrastrukturalnego jest bowiem 
szansa, że wtedy z kanału zacznie korzystać więcej 
jednostek i w niewielkim stopniu jakiś ruch zostanie 
przekierowany z Gdańska do Elbląga, który zacznie te 
jednostki obsługiwać - wyjaśnia ekspert. - Chociaż w 
tle zapewne są też czynniki polityczne i zbliżające się 
wybory samorządowe, to fakty są takie, że przekopu 
już nie zasypiemy, śluz nie zburzymy i dlatego na tym 
etapie nie ma już tego co przerywać.

Pytany o to, dlaczego gospodarcze uzasadnienie 
dla przekopu Mierzei Wiślanej od początku było nie-
wielkie, nasz rozmówca odpowiada: - Najważniejszym 
czynnikiem, dla którego projekt ten ma bardzo mało 
sensu ekonomicznego, jest znikomy ruch, jaki może 
on obsługiwać. Zbudowano bardzo drogą inwestycję, 
jednocześnie wręcz "przepychając kolanem" oceny śro-
dowiskowe, dla - w istocie - bardzo niewielkiego zysku 
gospodarczego - a to dlatego, że do portu w Elblągu i 
tak będą mogły wpływać statki niewielkie: drobnicowce 
raczej, a nie kontenerowce z gazem czy zbożem. 

Specyfika rejonu Elbląga a uzasadnienie ekono-
miczne przekopu

- Jednocześnie zwróćmy uwagę na brak połączenia 
Elbląga z siecią kolejową - tego typu inwestycje w 
połączenia linii kolejowych z portami są nakierowane 
na Trójmiasto czy Szczecin, ale nie na tę część Polski 
- dodaje D. Sipiński, podkreślając niedoinwestowanie 
infrastrukturalne województwa warmińsko-mazurskiego.

- Nawet jeśli jednak po dokończeniu przekopu do 
elbląskiego portu będą mogły wpływać nieco większe 
jednostki, to nie oznacza, że faktycznie tak będzie. 
Armatorzy lubią miejsca, które już dobrze znają, gdzie 
mają bazy - zachęcenie ich do przenosin z Trójmiasta 
do Elbląga będzie trudne i jeśli już zaowocuje jakimiś 
efektami, to na niewielką skalę.

- Podsumowując, dokończenie przekopu Mierzei 
Wiślanej jakiś ruch przewozowy wygeneruje, ale nie 
uzasadni poniesionych już kosztów finansowych i śro-
dowiskowych. Mimo wszystko, bez dokończenia tej 
inwestycji, marnotrawstwo byłoby większe - konkluduje 
ekspert.

Czy po dokończeniu inwestycji przekop Mierzei Wi-
ślanej zacznie przynosić korzyści, które choć w części 
zrekompensują nakłady poniesione na ten projekt? Za 
niecałe dziesięć miesięcy rzeczywistość gospodarcza 
zacznie weryfikować ekonomiczne kalkulacje obecnej 
ekipy rządzącej. Zgodnie z podpisaną umową, prace 
pogłębiarskie na rzece Elbląg - których wykonaw-
cą będzie Konsorcjum Firm FABE Polska (jako lider 
konsorcjum) i Przedsiębiorstwo Robót Czerpalnych 
i Podwodnych (partner) - mają zakończyć się do 20 
listopada br. Wartość tego kontraktu opiewa na 113 
mln 768 tys. zł.

WIEK EMERYTALNY ZA GRANICĄ. 
POLSCY EMERYCI MAJĄ LEPIEJ, NIEMCY 

MOGĄ POZAZDROŚCIĆ
Wiek emerytalny w Polsce osiągają kobiety po skoń-

czeniu 60 lat i mężczyźni po skończeniu 65 lat. Temat 
ten zwykle wzbudza emocje, nierzadko bardzo skrajne 
- jego obniżanie spotyka się z entuzjazmem społecz-
nym, podczas gdy podnoszenie wieku emerytalnego 
wywołuje silny sprzeciw, a nawet protesty. Spojrzenie 
na sytuację emerytów w Europie pokazuje jednak, że 
wiek emerytalny w Polsce należy do niższych, a gorzej 
od Polaków mają choćby Niemcy.

Wiek emerytalny różni się w zależności od państwa, 
choć generalnie w większości krajów wyznaczony jest w 
przedziale między 60. a 70. urodzinami. Przekroczenie 
wieku emerytalnego umożliwia rozpoczęcie pobierania 
emerytury, choć dalsza praca zarobkowa i opłacanie 
składek wciąż jest możliwe, co może owocować jeszcze 
wyższym świadczeniem.

Wiek emerytalny w Polsce. W ostatnich latach zmie-
niano go dwukrotnie

Wiek emerytalny w Polsce zmieniał się dwukrotnie na 
przestrzeni ostatnich lat. W 2012 roku przegłosowano 
nowelizację ustawy o emeryturach i rentach, która wpro-
wadziła stopniowe zwiększanie wieku emerytalnego dla 
kobiet i mężczyzn do 67. roku życia od 1 stycznia 2013 
roku.

Zmiany wprowadzone przez rząd PO-PSL cofnęło jed-
nak Prawo i Sprawiedliwość, obniżając wiek emerytalny 
od 1 października 2017 roku. Obecnie wynosi on 60 lat 
dla kobiet oraz 65 lat dla mężczyzn. Wysokość emerytury 
przyznawanej po osiągnięciu wieku emerytalnego to spra-
wa bardzo indywidualna. Wysokość świadczenia zależy 
od stażu pracy, składek na ubezpieczenie emerytalne, co-
rocznych waloryzacji oraz oczekiwanego dalszego trwania 
życia, które podaje co roku Główny Urząd Statystyczny.

Ten sam wiek emerytalny, co w Polsce, obowiązuje 
także w dwóch innych krajach Europy. W Albanii i Rosji 
także bowiem obowiązuje kobiety wiek 60 lat, a męż-
czyzn 65 lat. Tymczasem wiek 65 lat dla obu płci jest 
stosowany w 14 krajach kontynentu. To Austria, Bośnia 
i Hercegowina, Bułgaria, Cypr, Estonia, Finlandia, Li-
twa, Luksemburg, Łotwa, Malta, Szwajcaria, Słowenia, 
Szwecja oraz Węgry.

Polscy emeryci mają lepiej od Niemców i Brytyjczyków. 
Tam wiek emerytalny jest wyższy

Wiek emerytalny w Polsce jest relatywnie niski. Pol-
scy seniorzy, a zwłaszcza seniorki, należą do grupy 
osób, które przechodzą na emeryturę zdecydowanie 
szybciej od reszty rówieśników w Europie. Podczas 
gdy w Polsce wiek emerytalny wynosi kolejno 60 i 65 
lat dla kobiet i mężczyzn, w Niemczech obydwie płcie 
pracować muszą do 67. roku życia, a przynajmniej taki 
jest cel stopniowego wzrostu wieku emerytalnego za 
naszą zachodnią granicą.

Niemieckie władze zdecydowały bowiem o zwięk-
szeniu wieku emerytalnego tak, że wszyscy urodzeniu 
po 1964 roku będą objęci wyższym progiem przejścia 
na emeryturę. 
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OD KOPCIUSZKA DO JEDNEJ Z NAJBOGATSZYCH KOBIET ŚWIATA.  
NIEZWYKŁA HISTORIA NASZEJ KRAJANKI BARBARY PIASECKIEJ-JOHNSON
Wielu zarzucało jej perfidię z dążeniu do celu, jakim 

było osiągnięcie pozycji jednej z najbogatszych osób na 
świecie. Jednak historia Barbary Piaseckiej-Johnson to 
przede wszystkim opowieść o kobiecie, która wiedziała, 
czego chce od życia – i w pełni wykorzystała szanse, 
jakie napotkała na swojej drodze.

Barbara Piasecka urodziła się 25 lutego 1937 roku w 
Staniewiczach w powiecie grodzieńskim na terenie dzi-
siejszej Białorusi. Była czwartym, najmłodszym dzieckiem 
Wojciecha i Pelagii Piaseckich, niezamożnych rolników. 
Tam zastała ich II wojna światowa. „Ustawili nas pod 
ścianą – całą moją rodzinę. Skierowali na nas karabiny 
maszynowe, jakby mieli do nas strzelać. Staliśmy tak przez 
długie godziny” – tak wspomnienia małej Basi opisuje Ewa 
Winnicka, autorka książki „Milionerka. Zagadka Barbary 
Piaseckiej Johnson”.

Zawirowania powojenne oraz zmiana granic spowodowały, 
że rodzina Piaseckich podzieliła los innych repatriantów z 
ZSRR i przeniosła się na tzw. Ziemie Odzyskane. Ojciec 
Barbary objął wówczas niewielkie gospodarstwo w Zacha-
rzycach pod Wrocławiem, pracując jednocześnie w miejskim 
zakładzie komunikacji. Matka z kolei cierpiała na problemy 
psychiczne, a napady paranoi i furii często kierowała pod 
adresem córki. Trudna sytuacja materialna rodziny skłoniła 
Barbarę, by szukać lepszego życia gdzie indziej.

Emigracja ważniejsza niż studia
Szkołę podstawową i średnią ukończyła we Wrocławiu, 

które to miasto, jak się później okazało, otworzyło przed 
nią drzwi do „wielkiego świata”. Zanim to jednak nastąpiło, 
postanowiła kontynuować naukę, wybierając jako kierunek 
studiów historię sztuki i filozofię. Rozpoczęła też pracę w 
miejscowym oddziale Muzeum Narodowego, co pozwoliło 
jej na bliskie obcowanie ze sztuką. Wybór studiów okazał 
się trafny, ponieważ jej praca magisterska zebrała same 
pozytywne opinie recenzentów.

Była bardzo ambitna i choć przyjęto ją na studia doktoranc-
kie, zdecydowała się zrezygnować i w wieku 29 lat, ponoć 
dzięki starszemu narzeczonemu, opuściła kraj. Wybór padł 
na Włochy, a konkretnie na Rzym. Jeszcze przed wyjazdem 
miała powiedzieć znajomym, że „pewnego dnia powróci 
rolls-roycem z szoferem”. Według krążących legend Polskę 
miała opuszczać ze stoma dolarami w kieszeni.

Praca u Johnsonów
We Włoszech nie zagrzała długo miejsca, mimo że 

swoim pięknym uśmiechem miała rozkochać w sobie 
tamtejszego arystokratę. Postawiła wszystko na jedną 
kartę i zdecydowała się, nie znając angielskiego, latem 
1968 roku wyjechać do Stanów Zjednoczonych. Tam na-
wiązała znajomość z Zofią Kowerdan, która załatwiła jej 
pracę kucharki u swoich pracodawców, czyli w rezydencji 
państwa Johnsonów.

W ten sposób Barbara trafiła pod dach współwłaściciela 
wielkiego koncernu farmaceutycznego Johna Sewarda 
Johnsona i jego drugiej żony Esther Underwood. Pan 
domu od dawna cieszył się reputacją kobieciarza i od 
razu zwrócił uwagę na urodziwą blondynkę z Polski. 
Nową pracownicę miał powitać słowami: „moja żona 
powiedziała, że mamy piękną kucharkę, mam nadzieję, 
że będziesz tu szczęśliwa”.

Sławomir Koper, autor książki „Najbogatsze” na pod-
stawie dokumentów IPN dowiódł, że odziedziczyła ona 
spadek po wujku w Brazylii. Wyjazdy, najpierw do Włoch, 
a potem do USA miały pomóc jej zarobić na podróż do 
Ameryki Południowej i prawników, którzy mieli jej pomóc 
w uzyskaniu spadku w wysokości nawet 300 tysięcy 
ówczesnych dolarów.

Zbliżyła ich sztuka
Chociaż nie umiała dobrze gotować i nie sprawdziła się 

w roli kucharki, zaproponowano jej stanowisko pokojówki. 
W ten sposób przepracowała u Johnsonów niespełna 
rok, odkładając pieniądze na studia. Po wyprowadzce 

podjęła je na Uniwersytecie Nowojorskim. Niewykluczone, 
że już wcześniej Barbara i Seward zostali kochankami, 
zwłaszcza że on wcześniej miewał liczne romanse.

Po zawieszeniu studiów, wróciła do rezydencji jako ku-
rator zbiorów sztuki. Johnson marzył o stworzeniu własnej 
kolekcji, a Barbara, zgodnie ze swoim wykształceniem, 
miała mu w tym pomóc. Oprócz zamiłowania do sztuki, 
odbywali wspólne rejsy po Morzu Karaibskim i spotykali 
się w jego nadmorskiej posiadłości na Florydzie, gdzie 
on czekał na nią z bukietem róż. Całkowicie stracił dla 
niej głowę, a ona po latach mówiła, że „był jednym z 
najprzystojniejszych mężczyzn na świecie”.

Ślub kolejnym kaprysem
Winnicka w swojej książce przedstawia kilka opowieści 

na to, czym zauroczyła go biedna dziewczyna z Polski, ale 
szczególnie lubi jedną. – Miała powiedzieć mu, że w jej 
kraju mężczyzna, jeśli chce bliżej poznać kobietę, powi-
nien się z nią ożenić. I ten zrobił to, spełniając swój kolejny 
kaprys – zauważa autorka. Wyprowadził się tym samym z 
domu, zamieszkał u Barbary, a jego prawnicy rozpoczęli 
postępowanie rozwodowe po ponad 30 latach małżeństwa.

Sama Piasecka opowiadała z kolei, że Seward na od-
chodne z rezydencji wręczył jej swój prywatny numer 
telefonu. Skoro nie skorzystała, to wysłał po nią samochód 
z kierowcą, by przywiózł ją do jego biura. Tam wyznał jej 
miłość, a ślub odbył się 6 listopada 1971 roku. „Pan młody” 
wniósł w to małżeństwo nie tylko 330 milionów dolarów, 
jacht i kilka domów, ale także dwie byłe żony, z którymi miał 
sześcioro dzieci. Żadne z nich nie zjawiło się na ich weselu.

O ceremonii nie było nawet wzmianki w kronikach 
towarzyskich New Jersey, a nowojorski „Daily News” za 
zdjęcie nowej pani Johnson był skłonny zapłacić nawet 
500 dolarów. Barbara wznosząc toast miała powiedzieć: 
„za mężczyznę, który dał mi wszystko i da mi wszystko, 
jeśli będzie trzeba”.

Dom z 36 łazienkami i parkiem
Po ślubie nadal dużo podróżowali, szczególnie do Włoch, 

gdzie Seward miał dom w Toskanii. Była to też okazja do 
wizyt w galeriach i muzeach, po których wzbogacili swoją 
kolekcję o dzieła Tintoretta, Rembrandta, El Greca i Tycja-
na, a także Witkacego, Moneta, Gauguina i wielu innych. 
Prym w tych zakupach wiodła Barbara, ale ich wspólne 
inwestycje nie ograniczały się tylko do rynku sztuki.

Krótko po ślubie Piasecka-Johnson rozpoczęła budo-
wę luksusowego kompleksu Jasna Polana w Princeton. 
„Fontanna na dziedzińcu, kuta brama przed wjazdem 
do rezydencji, rekordowa liczba 36 toalet i park pocięty 
precyzyjną siatką ścieżek” – opisuje Winnicka. Prace nad 
budową rezydencji trwały siedem lat, a ich koszt szacuje 
się na 30 milionów dolarów. – Zbudowała  bajkowy pałac, 
do którego wyposażenie zwoziła z europejskich zamków – 
dodaje autorka książki. Stała się ich główną siedzibą, w 
której bywali znakomici goście, jak tenor Placido Domingo 
czy tenisista Wojciech Fibak.

Łączyły ich pieniądze i fascynacja
Ich związek od początku budził kontrowersje, nie tyl-

ko ze względu na wiek i dzielące ich ponad 40 lat. Z 
całą pewnością trzymały ich przy sobie pieniądze, ale 

i obopólna fascynacja. – Dodałabym jeszcze wdzięczność 
i przywiązanie, ale było to dość burzliwe małżeństwo, 
bo Barbara była osobą trudną – przyznaje Winnicka. W 
1981 roku u Johnsona zdiagnozowano nowotwór, którego 
pomimo wysiłków lekarzy nie udało się powstrzymać. W 
maju 1983 roku milioner zmarł w wieku 87 lat.

Wydziedziczył dzieci
Pozostawił po sobie majątek wart blisko pół miliarda 

dolarów, który w testamencie, zmienionym po raz ostatni 
kilka tygodni przed śmiercią (łącznie dokonał 30 zmian, z 
czego 22 w trakcie małżeństwa), w całości zapisał trzeciej 
żonie. Spośród dzieci wyróżnił tylko syna Sewarda Junio-
ra, któremu zostawił przystań jachtową i milion dolarów.

Sądowa walka o spadek
Takie rozstrzygnięcie wywołało burzę, którą rodzina 

przeniosła na salę sądową. W trakcie trwającego 17 tygodni 
procesu, który ze względu na zainteresowanie mediów ze-
lektryzował całą Amerykę, wyszły na jaw pikantne szczegóły 
z życia rodziny Johnsonów. Dzieci i ich świadkowie (łącznie 
75 osób) próbowali udowodnić, że była służbistką, która 
nie kochała męża, a jej linia obrony opierała się na tym, że 
potomkowie nie interesowali się nim przed śmiercią. – Do 
tej pory opinia publiczna nie miała do czynienia z proce-
sem, który dotyczyłby życia prywatnego bardzo bogatych 
Amerykanów – wyjaśnia autorka książki.

Ostatecznie strony doszły do porozumienia i zawarły 
ugodę, na mocy której Barbara zatrzymała blisko 350 
milionów dolarów, a dzieci 42,5 mln do podziału. Był to 
dość nieoczekiwany zwrot akcji, ponieważ „nie była osobą 
skłonną do kompromisów i nie musiała liczyć się ze zda-
niem innych”. Proces okazał się kosztowny, a honoraria 
adwokatów wyniosły 24 mln dolarów. Później Piasecka-
-Johnson poświęciła się sztuce, tworząc tym samym jeden 
z najważniejszych prywatnych zbiorów na świecie.

Miała głowę do interesów
Organizowała również liczne wystawy, wypożyczała 

swoje dzieła różnym muzeom, w tym Zamkowi Królew-
skiemu w Warszawie (wystawa Opus Sacrum w 1990 r. 
– przyp. red.). Na sztuce umiała też zarabiać, a rezydencję 
w Jasnej Polanie w 1998 roku przebudowała na luksusowy 
klub golfowy. Jej decyzje biznesowe sprawiły, że odzie-
dziczony majątek powiększyła niemal dziesięciokrotnie.

Działalność charytatywna i pomoc opozycji
Choć robiła interesy na całym świecie, to nigdy nie 

zapomniała o Polsce. Miała bliskie kontakty z „Solidar-
nością”, a po upadku komunizmu chciała nawet ratować 
Stocznię Gdańską, ale do transakcji nie doszło. – Gdy 
w Polsce zaczęły się przemiany demokratyczne, pani 
Barbara chciała mieć wpływ na to, co dzieje się w kraju   
tłumaczy ten pomysł Winnicka. Już w 1974 roku założyła 
„The Barbara Piasecka Johnson Foundation”, która fun-
dowała stypendia dla naukowców i artystów.

Po rozczarowaniu Ameryką w 1995 roku przeprowadziła 
się do Monte Carlo, gdzie kupiła dom. Zaczęła coraz 
mocniej obnosić się z wiarą, co spowodowało przeno-
siny do włoskiego Asyżu, miejsca związanego ze św. 
Franciszkiem. Tam w ciszy i spokoju żyła przez kilka lat.

Pomnożyła otrzymaną fortunę, trafiając w 2001 roku 
na listę najbogatszych kobiet świata magazynu „Forbes”. 
W 2011 roku zajęła w rankingu tego czasopisma 393. 
miejsce wśród najbogatszych ludzi na Ziemi.

Ostatnie lata życia spędziła na działalności filantropij-
nej, fundując oraz wspierając m.in. Dom Matki i Dziecka 
w Gnieźnie, gdański Instytut Wspomagania Rozwoju 
Dziecka oraz legnicki ośrodek diagnostyki onkologicznej.

W 2009 roku zachorowała na raka, a ostatnie lata 
życia spędziła w Sobotce pod Wrocławiem, gdzie zmarła 
1 kwietnia 2013 roku w wieku 76 lat. Nie miała dzieci, a 
część majątku zapisała fundacji swojego imienia, którą 
zarządzają jej bratankowie. W testamencie także przeka-
zała część zebranych dzieł sztuki Zamkowi Królewskiemu.

KULTURAKULTURA
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CZY MOŻNA MIESZKAĆ POD LINIĄ 
WYSOKIEGO NAPIĘCIA? KONSEKWENCJE 

DLA ZDROWIA 

Czy można mieszkać pod linią wysokiego napięcia – to 
pytanie często nurtuje osoby, które znalazły działkę bu-
dowlaną lub mieszkanie w korzystnej cenie. Czy można 
budować domy pod linią wysokiego napięcia? Czy to 
szkodliwe dla zdrowia?

Do 1975 roku nie było w Polsce regulacji dotyczących 
odległości budynków od linii wysokiego napięcia. Limity 
odległości od linii o napięciu 220 kV i 400 kV wprowadziła 
norma PN-75/E-05100. Dla linii 220 kV zbudowanej na 
typowych słupach kratowych odległości te wynosiły ok. 
7-8 m. Dziś te odległości są jednak większe.

Mieszkanie pod linią wysokiego napięcia
Od 1980 roku przy projektowaniu linii wysokiego napię-

cia stosowano rozporządzenie Rady Ministrów z dnia 5 
listopada 1980 r. w sprawie szczegółowych zasad ochrony 
przed szkodliwym promieniowaniem niejonizującym szko-
dliwym dla ludzi i środowiska, które zostało doprecyzowa-
ne przez zarządzenie ministra górnictwa i energetyki z dnia 
28 stycznia 1985 r. w sprawie wytycznych projektowania i 
eksploatacji urządzeń elektroenergetycznych w zakresie 
ochrony ludzi i środowiska przed oddziaływaniem pola 
elektromagnetycznego. Według powyższego zarządze-
nia odległości między najbliższym przewodem linii (lub 
inną częścią pod napięciem) a krawędzią balkonu lub 
tarasu oraz dachem, tarasem lub płaszczyzną poziomą 
budynku powinny wynosić: dla linii 220 kV - 26 m, a dla 
linii 400 kV - 33 m.

Aktualne obowiązujące przepisy pochodzą z Rozporzą-
dzenia Ministra Zdrowia z dnia 17 grudnia 2019 r. w spra-
wie dopuszczalnych poziomów pól elektromagnetycznych 
w środowisku. Jak czytamy w serwisie Wirtualna Polska: 
„Na ich podstawie odległość projektowanej linii od siedzib 
ludzkich jest ustalana indywidualnie - z uwzględnieniem 
konfiguracji linii oraz jej wysokości nad terenem”.

Z Rozporządzenia z dnia 6 lutego 2003 r. w sprawie 
bezpieczeństwa i higieny pracy podczas wykonywania 
robót budowlanych wynika jednak, że prace budowlane 
nie mogą być prowadzone w odległości mniejszej niż:

3 m - dla linii o napięciu znamionowym nieprzekra-
czającym 1 kV;

5 m - dla linii o napięciu znamionowym powyżej 1 kV, 
lecz nieprzekraczającym 15 kV;

10 m - dla linii o napięciu znamionowym powyżej 15 
kV, lecz nieprzekraczającym 30 kV;

15 m - dla linii o napięciu znamionowym powyżej 30 
kV, lecz nieprzekraczającym 110 kV;

30 m - dla linii o napięciu znamionowym powyżej 110 kV.
Linia wysokiego napięcia a zdrowie
Czy mieszkanie koło linii wysokiego napięcia szkodzi 

zdrowiu – to pytanie, które budzi niesamowite emocje. 
Od lat prowadzone są liczne badania w tym kierunku. 
Na wstępie warto zaznaczyć, że przedmiotem tych ba-
dań nie jest „promieniowanie”, a tym bardziej szkodliwe 
promieniowanie jonizujące, tylko ewentualne skutki dla 
zdrowia wywoływane przez pole elektromagnetyczne, 
które wytwarza się wokół linii wysokiego napięcia.

Jedno z badań opublikowane w 1979 roku wykazało 
związek pomiędzy liniami energetycznymi a nowotwo-

rami u dzieci. Kolejne badania tego nie potwierdziły, ale 
w 2005 roku naukowcy z Uniwersytetu Oksfordzkiego 
poinformowali, że znaleźli związek pomiędzy odległością 
od linii energetycznych a występowaniem nowotworów u 
dzieci w Wielkiej Brytanii.

Temat podjęli badacze skupieni wokół projektu California 
Power Line Study z 2016 r. Nie znaleźli oni dowodów na 
ryzyko raka u dzieci w przypadku rodzin mieszkających 
50 metrów lub więcej od linii energetycznych, natomiast 
dowody na zwiększone ryzyko dla dzieci i osób mieszka-
jących w odległości bliżej niż 50 metrów były słabe. Wyniki 
opublikowano w British Journal of Cancer.

Na stronie cancer.net czytamy, że stanowisko Świa-
towej Organizacji Zdrowia (WHO) jest jasne: pole elek-
tromagnetyczne o niskim natężeniu nie wywołuje nega-
tywnych skutków dla zdrowia, a na pewno nie większe 
niż inne zagrożenia, z którymi ludzie spotykają się na 
co dzień.

Natomiast inne agencje, takie jak Komitet Naukowy 
Komisji Europejskiej ds. Pojawiających się i Nowo Rozpo-
znawanych Zagrożeń dla Zdrowia, są bardziej ostrożne. 
„W raporcie z 2015 roku napisano, że jest możliwe, ale 
nie jest jednoznaczne, że pola magnetyczne o skrajnie 
niskiej częstotliwości mogą być rakotwórcze lub poten-
cjalnie powodować raka” - czytamy w serwisie cancer.net. 

POLSCY NAUKOWCY PRZETESTOWALI 
KREMY Z FILTREM. WNIOSEK JEST JEDEN 

Zaskakujące wyniki badań naukowców ze Śląskiego 
Uniwersytetu Medycznego. Na 18 przebadanych kre-
mów przeciwsłonecznych żaden nie spełniał wszystkich 
warunków zadeklarowanych przez producenta.

Przebadane przez naukowców ze Śląskiego Uniwer-
sytetu Medycznego kremy chroniły przed promieniowa-
niem ultrafioletowym, ale nie zapewniały żadnej ochro-
ny przed promieniowaniem podczerwonym - również 
zadeklarowanej przez producentów. Promieniowanie 
podczerwone jest mniej szkodliwe od promieniowania 
ultrafioletowego, ale też przyspiesza starzenie się skóry 
i wzrost wolnych rodników.

Kremy z filtrem - ochrona
Badacze z Katowic, pod wodzą prof. SUM dr. hab. 

n. farm. Sławomira Wilczyńskiego z Katedry i Zakładu 
Podstawowych Nauk Biomedycznych Wydziału Nauk 
Farmaceutycznych SUM, przetestowali działanie 18 
kremów przeciwsłonecznych z SPF 6-50+ na ciałach 
38 kobiet w wieku 19-23 lata. Na przedramię ochotni-
czek aplikowano warstwę 2 mg/cm2 kremu - zgodnie 
z normą dla testów preparatów z filtrem.

Okazało się, że żaden preparat, nawet w minimalnym 
stopniu, nie zapewniał ochrony przed promieniowaniem 
podczerwonym. Jest jednak szansa na zmianę.

- Opracowaliśmy skuteczną metodę oceny skutecz-
ności preparatów promieniochronnych w zakresie pod-
czerwieni w warunkach in vivo, a więc z udziałem ochot-
ników. Po drugie, w ramach doktoratu wdrożeniowego 
realizowanego w naszej jednostce, poszukujemy – z 
pierwszymi sukcesami – związków chroniących skórę 
przed promieniowaniem podczerwonym - powiedział 
prof. Wilczyński.

- Jestem przekonany, że dzięki prowadzonym ba-
daniom już wkrótce ochrona przeciwsłoneczna naszej 
skóry będzie jeszcze skuteczniejsza - dodał koordy-
nator badania. 

PAWEŁ SALWA: ROBOT MEDYCZNY NIE 
ZABIJA. ALE KLUCZOWY JEST OPERATOR

- W mojej karierze, na ponad dwa tysiące operacji, 
nie miałem ani jednego przypadku zgonu. Na świecie 
są to pojedyncze przypadki. A w Polsce, w dwa lata od 
wprowadzenia robotów na istotną skalę, słyszeliśmy już 
o co najmniej trzech zgonach. To musi budzić niepokój 
i chęć sprawdzenia, dlaczego tak się dzieje – mówi dr 
Paweł Salwa, najbardziej doświadczony w operowaniu 
przy pomocy robota medycznego lekarz w Polsce.

Patryk Słowik, WP: Kiedy opisaliśmy w WP sprawę 
zakończonego śmiercią pacjentki eksperymentu medycz-
nego w jednym z krakowskich szpitali, w omówieniach 
powtarzało się stwierdzenie "zabił robot". Czy roboty 
medyczne zabijają?

Dr Paweł Salwa: Nie zabijają, tak jak nie zabijają skal-
pele. Zresztą pacjenci są coraz bardziej świadomi, do-
strzegają plusy wynikające z operacji robotycznych. Ba, 
czasem niekiedy za dobre efekty cenią nie lekarzy, tylko 
właśnie roboty. Choć to tylko narzędzie, które musi być 
obsługiwane przez specjalistę.

Załóżmy, że umiem wykonać operację tradycyjnymi 
metodami. Jak to się ma do operacji z wykorzystaniem 
robota?

Jeśli możemy, pokażmy to na zrozumiałym przykładzie, 
na samochodach.

Skalpel jest fiatem 126p, maluchem. Robot to mercedes. 
Różnica jest gigantyczna.

Gdy chodzi nam wyłącznie o dojechanie z punktu A 
do punktu B, na krótkiej trasie, to oba pojazdy spełniają 
swoją rolę. I większość kierowców sobie z tym poradzi.

Sztuką jest wystartować w wyścigu. Mercedes daje nam 
większe szanse ukończenia go z dobrym rezultatem. Ale 
jeśli pan usiądzie za kierownicą mercedesa, a w maluchu 
będzie siedział Robert Kubica, raczej to on dojedzie do 
mety pierwszy. Bo jechał już w wyścigach tysiące razy, 
więc bez trudu zdubluje pana, mnie, każdego innego 
uczestnika rajdu.

Tak samo jest z robotami w medycynie. Dobry operator 
ze skalpelem będzie lepszy od kiepskiego operatora z 
robotem. A najlepszy efekt da połączenie dobrego, do-
świadczonego operatora z robotem.

Tu wyjaśnijmy mniej zorientowanym czytelnikom: nie 
mówimy o robotach jak C3PO z "Gwiezdnych Wojen" czy 
"Transformersów", tylko o urządzeniach, które – tak jak 
skalpel – wymagają sprawnych rąk operatora.

Nazwa "robot" bywa myląca, bo może sugerować, iż 
człowiek tylko naciska guzik, a resztę robi maszyna. Tak 
oczywiście nie jest.

Współczesne roboty medyczne to systemy do telema-
nipulacji umożliwiające bardzo precyzyjne ruchy. Ope-
rator z perspektywy konsoli widzi obraz w wielokrotnym 
powiększeniu i steruje, poprzez ruchy rąk, mikronarzę-
dziami. Przykładowo robię zamaszysty ruch dłońmi, a 
robot przekłada to na ruch bardzo mały, precyzyjny. Ale 
to nadal ja jako operator wykonuję sto procent pracy. 
Robot porusza się wyłącznie tak, jak lekarz mu wskaże.

Od jednego z lekarzy używających robota usłyszałem, 
że czuje się niczym Giordano Bruno: środowisko naj-
chętniej spaliłoby go na stosie za nowoczesność. Pan 
się czuje wkładany na stos?

Faktycznie część środowiska nie pała sympatią do 
lekarzy wykorzystujących roboty. Ale tak było na całym 
świecie, Polska nie jest tu wyjątkowa.

Kurt Muller, były szef niemieckiego towarzystwa urolo-
gicznego, powiedział w 2008 r., że chirurgia robotyczna to 
tylko marketing. Od 2014 r. operuje wyłącznie robotem. 
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Неделя благоприятна для романтических знакомств, страстных встреч и улучшения существующих взаимоотношений. Марс и 
Венера соединяются в Водолее и дают взрывное количество энергии. Ярко проявляются имеющиеся проблемы в отношениях, но 
положительная сторона этого заключается в том, что можно разобраться во всех вопросах, которые мучали и не находили решения.

ГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮ

К вам вернется вера в себя, прежний 
задор и кураж, дела идут достаточно 
ровно. У предпринимателей благопо-
лучно продолжится расширение бизнеса. 
Время перспективных возможностей, 
активизируются контакты с коллегами и 
партнерами из-за рубежа. 
   
Прекрасное время, чтобы найти занятие 
по душе и заняться самостоятельной 
работой, оказывая различные услуги  
заказчикам на удаленной основе. Боль-
шинство бизнесменов вашего знака 
вплотную займутся вопросами, связан-
ными с коммерческой недвижимостью.

У многих представителей вашего знака 
главные события могут происходить 
в семье и романтических отношениях. 
Вторая половина недели более трудна. 
У супругов возникнут разногласия: 
разные приоритеты, добиться своего, 
трудности финансового плана.
  
В профессиональной сфере и в деньгах, 
в целом, все благоприятно. Но события 
в личной жизни сопровождаются силь-
ными вспышками эмоций. Вам угрожает 
гормональный сбой, который проявится 
эмоционально нестабильностью, пере-
падами настроения, депрессией.

Решительность и смелость способны 
развеять любые страхи, а это вам 
сейчас необходимо. Возьмите на 
вооружение пословицу: «делай, что 
должен и будь что будет». Для дел 
профессионального характера и бизнеса 
неделя вполне удачна. 

Помимо благоприятного течения дел в 
профессиональной сфере, у вас поя-
вится отличная возможность показать 
свои проекты широкой публике. На это  
придется серьезно потратиться, но это  
того стоит. Отношения с коллегами 
и партнерами стабилизируются.  

Звезды особенно благосклонны к пред-
ставителям творческих профессий –  
ораторам, авторам, артистам, худож-
никам: им обеспечена популярность и 
хороший доход. Несмотря на удачное 
течение дел в профессиональной сфере, 
с деньгами не все так хорошо.  
  
Одинокие люди захотят вернуться к 
прежнему романтическому партнеру, 
но лучше отказаться от общения 
с несостоявшейся любовью, иначе 
эта попытка принесет только разо- 
чарование. Семейным парам придется 
постоянно доказывать свою верность. 

Вашему здоровью сейчас ничего не 
угрожает, и вы можете смело получать 
от жизни удовольствие, не ограничивая 
себя ни в чем! Большинство событий 
перейдет в плоскость личной жизни, а 
на работе будет наблюдаться полный 
штиль.
 
Лучшей стратегией станет сохранение 
равновесия в любых ситуациях. А они 
будут совершенно непредсказуемыми, 
бурными и стрессовыми. Ищите баланс 
внутри себя – вы и только вы способны 
справиться с самыми сильными 
кризисами.  

Вероятны конфликты с партнерами 
по бизнесу, их причиной могут стать 
имущественные споры или вопросы 
разделения прибыли. Связи с коллегами из 
зарубежья развиваются в целом неплохо, 
на сегодня это направление выглядит 
вполне позитивно.  

Деньги поступают в стабильном режиме, 
однако прорыва на материальном 
фронте не предвидится. Личная жизнь 
выходит на новый уровень и, несмотря 
на холода, ваше сердце полно страсти. 
При этом спокойствия в этой сфере не 
ждите.  

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД ИЗ ПРЕДЫДУЩЕГО НОМЕРА:
ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
1. ДОКА. 3. ЛУКОШКО. 7. РАНА. 12. ГОНДОЛА. 13. ЗАДАТОК. 14. БУРСА. 17. ДОНОС. 19. ЧАШКА. 21. СТУЛ. 
22. ОРЁЛ. 24. КУРС. 26. АУЛ. 27. АРГО. 28. ВКЛАД. 30. БЕТОН. 32. ПЮРЕ. 33. ТРИО. 34. ЧУГУН. 37. ТАПЁР. 
39. РОСА. 41. ИВА. 42. ЕВРО. 44. ТРЮМ. 45. ЛЕТО. 47. КОРОБ. 48. АЛЛЕЯ. 50. ПАШНЯ. 54. АКСАКАЛ. 55. 
СУХОДОЛ. 56. ФОРА. 57. ИСПОЛИН. 58. ГАУР.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
1. ДУГА. 2. КОНВОИР. 4. УХАБ. 5. ОМАР. 6. КОЗА. 8. АВТОКАР. 9. АРКА. 10. ЛОТОС. 11. ИДЕАЛ. 15. УКЛАД. 16. 
СТОЛБ. 18. СТОЛ. 19. ЧЁРТ. 20. ЭКСПОРТ. 23. КОЛОБОК. 25. СВЕЧА. 27. АНТРЕ. 29. АЗУ. 31. ЕВА. 35. ГЕРБ. 
36. НИМФА. 37. ТАЛОН. 38. ПЯТА. 40. СПОНСОР. 43. ВЫЕЗДКА. 44. ТОСКА. 46. ОЛЬХА. 49. ШАРФ. 50. ПЛЮС. 
51. ШИЛО. 52. ЯСЛИ. 53. ХЛОР.

По горизонтали: 1. Любитель сценического искусства. 4. Небесное тело, обращающееся вокруг 
планеты. 9. Специально обученный боец для выступлений на цирковой арене в древнем Риме. 10. 
Корнеплод с округлым корнем светло-жёлтого цвета. 12. Ядовитый бесцветный газ с едким запахом. 
14. Предварительная развеска и упаковка товаров. 18. Щит для объявлений, каких–нибудь показате-
лей. 19. Взнос поступающий от юридического или физического лица в госбюджет. 20. Цельная камен-
ная глыба. 21. Условие спора. 22. Общая упорядоченность звукового строения стихотворной речи. 24. 
Горная из известной песни. 26. Доказательство невиновности обвиняемого. 27. Сильное и резкое про-
явление чего–нибудь. 28. Блюдо из жареных яиц. 32. Контора, канцелярия. 34. Хищное членистоногое. 
35. Умышленное действие, направл. на совершение преступления. 36. Рулевое колесо на судне, са-
молете. 37. Пешеходная дорожка, идущая сбоку от проезжей части улицы. 

По вертикали: 1. Сложенный, сфальцованный печатный лист. 2. Движение газов, дыма в топоч-
ных и вентиляционных устройствах. 3. Текстильный банан. 5. Стремительно текущая водная масса. 
6. Плотная масса, образовавшаяся из перегнивших остатков болотных растений. 7. Каравай хлеба. 8. 
Вид искусства. 11. Ручной слесарно- и электромонтажный инструмент. 13. Свободная длинная муж-
ская блуза с поясом. 14. Общее для одной семьи собственное имя человека. 15. Живая реклама. 16. 
Зимняя обувь. 17. Легкий прыжок в балетном танце. 23. Первое появление, зачаточное состояние 
чего–нибудь. 25. Крепкий настой или вытяжка из растений на спирту. 29. Мельчайшая частичка горя-
щего или раскалённого вещества. 30. Углубление в скате горы, берега, траншеи. 31. Город с адми-
нистративными, промышленными и другими учреждениями. 33. Словесное состязание. 34. Короткий 
тяжёлый стержень для толчения чего–нибудь в ступе.

КРОССВОРДКРОССВОРД

ОВЕН ЛЕВ СТРЕЛЕЦ

ТЕЛЕЦ ДЕВА КОЗЕРОГ

БЛИЗНЕЦЫ

РАК СКОРПИОН РЫБЫ

ВЕСЫ ВОДОЛЕЙ
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По горизонтали: 1.Красивая модная одежда, костюм. 5. В боксе: возглас судьи, озна-
чающий, что боксёр нокаутирован. 8. Транспортное средство. 11. Весь водный покров Земли. 
12. Совокупность большого количества чем-то объединённых людей. 13. В старину у крестьян: 
кафтан из толстого сукна. 14. Не вполне ясный, сливающийся шум. 15. Бревно, толстый брус, 
укреплённый стоймя. 16. Лагерь, место стоянки. 18. Человек, поддерживающий кого-то или что-
то. 20. Парнокопытное животное семейства оленей. 24. Прекращение жизнедеятельности орга-
низма. 27. Соединительный патрубок. 28. Чувство досады, вызванное благополучием, успехом 
другого. 29. Слабоалкогольный напиток. 31. Морской разбойник. 34. Благозвучная последо-
вательность звуков. 35. Автомобильная дорога с твердым покрытием. 36. Резкое увеличение 
быстроты движения. 39. Наставление, поучение. 41. Струнный музыкальный инструмент. 42. 
Польский католический священник. 43. Дословная выдержка из какого-либо текста. 46. Предмет 
верхней одежды. 48. Датчик температуры, состоящий из двух разнородных электропроводящих 
элементов. 51. Общественная организация, которая распределяет средства на какие–нибудь 
социально значимые цели. 56. Небольшое возвышение, холм. 57. Звание служителя христиан-
ского религиозного культа. 58. Крупная ящерица. 59. Начало, первоисточник чего–нибудь. 60. 
Жидкая лекарственная форма. 61. Спортивная игра с мячом и клюшками. 62. Постановление 
общественных организаций. 63. Крыша на столбах для защиты от непогоды.

По вертикали: 1. Тонкое различие в чём–нибудь. 2. Латиноамериканский танец. 3. Зна-
харь, мастер своего дела. 4. Волосяной покров животных. 5. Сооружение для стоянки и 
ремонта авиационной техники. 6. Контрольный листок для получения чего-либо, доступа ку-
да-нибудь. 7. Чувство, волнение, душевное переживание. 8. Часть туши убитого животного, 
употребляемая в пищу. 9. Сельскохозяйственная культура. 10. Повторная съемка эпизода. 
17. Характерная окраска звука, голоса, инструмента. 19. Оттенок на фоне какого–нибудь 
цвета. 21. Вертикальная часть здания. 22. По древнегреческому преданию, некогда суще-
ствовавший крупный остров. 23. Регулярное денежное пособие учащимся. 25. Подвижная, 
скользящая часть некоторых машин, механизмов. 26. Место, где возводится какое-либо 
сооружение. 29. В религии и народных поверьях: злой дух. 30. Вид мясного кушанья. 32. 
Дикий, грозный рёв, рычанье. 33. Игральная карта. 37. Глава дипломатического представи-
тельства за границей, высший дипломатический класс. 38. В грамматике: категория имени 
и глагола. 40. Мужское имя. 44. Перечень документов. 45. Карточный термин. 46. Тайный 
уход. 47. В религии: служитель Бога, исполнитель его воли. 49. Специальная масса, на-
кладываемая на лицо, для омоложения и оздоровления кожи. 50. Единица типографского 
измерения. 52. Крутой откос по берегу реки, краю оврага. 53. Обвинительное сообщение 
представителю власти о чьей-либо деятельности. 54. Длинная узкая часть струнных ин-
струментов. 55. Строение для сушки снопов перед молотьбой.

СКОНЧАЛСЯ ЛУЧШИЙ Д’АРТАНЬЯН  
ФРАНЦУЗСКОГО КИНЕМАТОГРАФА

В Испании умер исполнитель роли французской версии Д’Артаньяна 
Жерар Барре. Он ушел из жизни 15 февраля в возрасте 92-х лет, о чем 
сообщает ряд французских СМИ. Последние 47 лет он прожил вместе со своей 
женой в Марбелье.

Жерар Барре, имя при рождении — Жерар Марсель Луи Баррайе, родился 
в 1931 году в Тулузе. Его жизненный путь отличался многообразием: от 
увлечения джазом и спортом в юности до серьезного обучения актерскому 
мастерству в Париже. Барре был не только актером театра, кино и 
телевидения, но и музыкантом, писателем, продюсером. Его фильмография 
насчитывает десятки работ, среди которых такие известные фильмы, 
как «Капитан Фракасс», фильмы о д’Артаньяне, «Дама с камелиями», 
«Шахерезада», «Скарамуш» и многие другие. Особое место в его личной жизни 
занимает брак с испанской актрисой и танцовщицей Терезой Лорка после 
съемок в «Сокровище ацтеков», результатом которого стали двое детей.

С самого начала карьеры Барре демонстрировал необыкновенную страсть 
к искусству. Его талант раскрывался в различных жанрах и формах, что 
делало его творчество неповторимым. Важной частью его жизни была 
служба в армии, год в Алжире, который, несомненно, оказал влияние на его 
мировоззрение и творчество. Вернувшись, он не только продолжил активно 
сниматься и выступать, но и записал свою дебютную пластинку, демонстрируя 
музыкальный талант. Барре оставил после себя богатое наследие, которое 
продолжает вдохновлять и восхищать поколения поклонников по всему миру.

ОТВЕТЫ НА СУДОКУ:

ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
1. ЯТАГАН. 4. УТЁС. 11. ТЕТЕРЕВ. 12. РЕКУПЕРАТОР. 13. ОТРЫВОК. 14. КОЛИБРИ. 15. ВЛАГА. 
18. САПОГИ. 21. КРОСС. 22. ЗАКАЛКА. 24. ТВОРОГ. 25. БРЕВНО. 26. ОЧИСТКА. 27. ПОКОЙ. 
29. НАСЕСТ. 33. БАБКА. 36. РЕЦИДИВ. 37. АНЕРОИД. 38. ЖАНДАРМЕРИЯ. 39. УЧИЛИЩЕ. 40. 
ТЕСТ. 41. ГУРМАН.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
2. ТРЕВОГА. 3. ГРУЗИЛО. 5. ТЕТИВА. 6. СТРОКА. 7. СТАРТЁР. 8. ПРИВЕТСТВИЕ. 9. СВЁКЛА. 
10. АРХИВ. 16. ЛЕКСИКА. 17. ГАЛСТУК. 18. СИТО. 19. ПРОДОЛЖЕНИЕ. 20. ИЗГОЙ. 21. КАБАН. 
23. БОРТ. 28. ОПТОВИК. 30. СКИПЕТР. 31. СВИНИНА. 32. ГРАДУС. 33. БЮДЖЕТ. 34. БИЗНЕС. 
35. АРКАН.

ОТВЕТЫ НА СЕГОДНЯШНИЙ КРОССВОРД СМОТРИТЕ В СЛЕДУЮЩЕМ НОМЕРЕ!

КРОССВОРДКРОССВОРД



Telefon: (267) 971-5765  Faks: (267) 684-6338 Luty 23, 2024WIADOMOŚCI Z KRAJU 14

10783 Bustleton Ave, 10783 Bustleton Ave, 
Philadelphia PA 19116 Philadelphia PA 19116 

267-538-4157267-538-4157

ОБСЛУГОВУЄМО:ОБСЛУГОВУЄМО:
Урочистості та зустрічі.Урочистості та зустрічі.
Сніданки, обіди, вечері.Сніданки, обіди, вечері.
Гарантована доставка.Гарантована доставка.

www.royalpassage.netwww.royalpassage.net

9309 Krewstown Rd., 9309 Krewstown Rd., 
Philadelphia PA 19115 Philadelphia PA 19115 

267-994-4903267-994-4903

Ваш надежный друг и помощник

731 Red Lion Road,731 Red Lion Road,
Philadelphia, PA 19115Philadelphia, PA 19115

ПРЕДОСТАВЛЯЕМ ВАМ ПО РЕЦЕПТУ ВРАЧА ВСЕ СУЩЕСТВУЮЩИЕ 
ПРИНАДЛЕЖНОСТИ, ПРИБОРЫ И ПРИСПОСОБЛЕНИЯ ДЛЯ УХОДА ЗА БОЛЬНЫМИ

Бесплатная
доставка
на дом!

 Tel.: 215-677-8770
Fax.: 215-677-8748

WEBWEB: www. vspmedicalsupply.net: www. vspmedicalsupply.net
E-MAILE-MAIL: vspsupply@verizon.net: vspsupply@verizon.net

• Средства передвижения: 
костыли, ходунки и палочки
• Кислородные 
и дыхательные аппараты 
для использования на дому
• Аппараты для измерения 
давления и сахара в крови

• Диабетическая обувь, 
стельки, носки и чулки
• Лечебные пояса 
и наколенники из 
натуральной шерсти
• Регулируемые 
кресла-помощники

•• Сантехніка
•• Обслуговування систем водопроводу
•• Очищення каналізації

267-265-3435

Ремонт і установка
 Водонагрівачів
 Кондиціонерів
 Опалювальних систем

+1 (267) 391-6283 STAS
+1 (718) 607-8200 DENIS

520 VETERANS HWY
BRISTOL, PA 19007



ПРЕДЛАГАЕМ КУРСЫ ОБУЧЕНИЯ CDL КЛАССА A 
После успешного завершения 

программы CDL ТРУДОУСТРАИВАЕМ

Транспортная компания N-Trans Inc 
специализируется по перевозке  

рефрижераторных грузов 
из Филадельфии до Лос-Анджелеса

• новая  техника, • новая  техника, 
• стабильная зарплата • стабильная зарплата 
• хорошие условия• хорошие условия

N-Trans Inc
2000 Bennett Road,  

Philadelphia  PA 19115 

ПРИГЛАШАЕМ 
водителей CDL 

c опытом работы 
и без

ОБЕСПЕЧИВАЕМ 
СТАБИЛЬНЫЕ РЕЙСЫ   

4.5 - 5 ДНЕЙ  
В НЕДЕЛЮ

215-776-3392215-776-3392


